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سرمقاله

شرایط رونق 
تولید مسکن

طرح فروش متری مسکن 
برای بار نخســت در اواخر 
دهه ۷۰ عنوان شــد. این 
طرح در آن زمان امکان ادامه 
فرآیند را پیدا نکرد. درواقع پروژه های ساختمانی 
معدودی وارد بورس شــده بود. پس از مدتی هم 
به ساماندهی نرسید. بعد از مدتی پول افراد با یک 
بهره و سود به آنها بازگردانده شد و درواقع به مرحله 
اجرا نرســید. در حال حاضر این طرح را اجرایی 
کرده اند. یکی از مزایای طرح مذکور این است که 
افراد سرمایه های خرد خود را که با آنها توان خرید 
مسکن ندارند، به سوی ساخت وساز سرازیر خواهند 

کرد تا به نوعی...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن
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وزیر ارتباطات خبر داد

اتصال ۳۰۰۰ روستای 
باقیمانده به شبکه ملی 
اطلاعات تا پایان سال

فروش متری مسکن در انتظار مصوبه بورس است

رونق تولید مسکن در بافت فرسوده
صفحه3

صفحه4

افزایش  اشتغال زایی  در شرکت های دانش بنیان 
تأمین   مالی   باید   آخرین   دغدغه   شرکت های   دانش بنیان   باشد

طبق گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات طی 
۲۰ ماه گذشته بیش از ۴۰۰۰ روستا به شبکه ملّی 
اطلاعات متصل شــده و بیش از ۳۰۰۰ روســتای 
باقیمانده هم تا پایان ســال متصل خواهند شد. از 
اواخر سال ۱۳۸۴ طرح شبکه ملی اطلاعات مطرح 
شد و کاهش وابستگی به شبکه جهانی اینترنت مهم 
ترین دلیل پیاده سازی آن عنوان شده بود. در سند 
ضرورت تبیین الزامات شــبکه ملی اطلاعات ذکر 
شده که این شــبکه به عنوان زیرساخت ارتباطی 
کل فضای مجازی، محسوب می شود. گفتنی است 
این شبکه از زیرســاخت های ارتباطی با مدیریت 
مستقل کاملا داخلی، شبکه ای حفاظت شده نسبت 
به اینترنت و شبکه ای با امکان عرضه انواع محتوا و 
خدمات ارتباطی سراسری برای آحاد مردم است، 
تشکیل شده است. شبکه ملی اطلاعات در چارچوب 
قوانین جمهوری اسلامی ایران با پشتیبانی کامل 
از دیگر اقدامات آموزشی، حقوقی و قضایی به نحو 
مطلوب و مطمئن تامین کننــده نیازهای ارتباطی 
برای انواع ذی نفعانی که حداقل یکی از آنها در داخل 
کشور قرار دارد، اســت و امکان ارائه انواع خدمات 
و محتواهای فضای مجــازی در حوزه های مختلف 
اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، سیاسی، امنیتی و 
دفاعی را در کشور فراهم می کند. همچنین در سند 
ضرورت تبیین الزامات شبکه ملی اطلاعات، بر ایجاد 
شــبکه ای با قابلیت برقراری ارتباطات امن و پایدار 
میان دســتگاه ها و مراکز حیاتی کشور و میزبانی 
داخلی در صورت نبود شبکه جهانی اینترنت تاکید 
شده است. در سال های بعد از ۱۳۸۴ عملا اجرای این 
طرح با کندی صورت می گرفت تا این که در دولت 
یازدهم، اجرای این طرح پیگیری و درنهایت در اواخر 

همان دولت اعلام شد که فاز...

اجتماعی

رئیس ســازمان وظیفه عمومــی فراجا گفت: 
ســربازان وظیفه حین خدمت تا پایان ســال 
۱۴۰۴ بــه ازای تعــداد فرزنــدان مــی توانند 
 از تســهیلات کســرخدمت جدید بهــره مند 

شوند .
ســردار تقی مهری درخصوص کســرخدمت 
ســربازان وظیفه دارای فرزند اظهارکرد: از اول 
خــرداد ماه ســربازان وظیفه متاهــل  علیرغم 
دریافت ۲ ماه کســرخدمت تاهل تا پایان سال 
۱۴۰۴ بــه ازای تعــداد فرزندان از تســهیلات 

کسرخدمت جدید  بهره مند می شوند . وی گفت 
:سربازان وظیفه حین خدمت می توانند از ۳ ماه 
کسرخدمت برای فرزند اول ،۴ ماه کسرخدمت 
برای فرزند دوم و ۵ ماه کسرخدمت برای فرزند 

سوم بهره مند شوند.
براســاس گزارش سایت پلیس، ســردار مهری 
در ادامه افزود: این تســهیلات صرفا به سربازان 
وظیفه حین خدمت اعطاء می شود و این  افراد 
می توانند با ارائه مدارک لازم به یگان خدمتی از 

کسر خدمت سربازی استفاده کنند.

وزیرفرهنگ و ارشاد اســلامی از تفاهم با وزارت راه 
و شهرســازی برای ثبت نام اعضای صندوق هنر در 
سامانه مســکن ملی خبر داد و گفت: تلاش ویژه ای 
داریم برای اینکه حدود ۱۰۰ هزار عضو صندوق هنر، 

امکانات خوبی در حوزه خانه دار شدن دریافت کنند.
محمد مهدی اسماعیلی در حاشــیه سفر خود به 
شهرســتان ملایر گفت: صنــدوق هنــر از هفته 
پیش ثبت نــام طرح مســکن ملی را آغــاز کرده 

است. اتفاق مبارکی اســت که همه اهالی فرهنگ 
و رســانه و اصحاب قــرآن که عضو صنــدوق هنر 
 هســتند را داریــم حمایت می کنیــم که صاحب 

مسکن شوند.
وی ادامه داد: تفاهم نامه ای را با وزارت راه و شهرسازی 
امضا کردیم که امیدواریم بتوانیــم برای ۱۰۰ هزار 
عضو صندوق هنر، به صورت ویژه و با تسهیلاتی که 

پیش بینی شده امکانات خوبی فراهم کنیم.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از اتمام ساخت حریم 
تئاتر شهر در ســال جاری خبر داد. محمدمهدی 
اســماعیلی درباره آخرین وضعیت اجرایی شدن 
حریم تئاتر شهر گفت: در خصوص حریم تئاتر شهر 
باید یک مجوز وزارت گردشگری می داد زیرا آن بنا 
تاریخی بود که من آن را از آقای ضرغامی گرفتم و از 

ایشان تشکر می کنم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: یک توافقی 
را با شهرداری تهران امضا کردیم برای آن که حریم 
ساخته شود و دوســتان مان در شهرداری بایستی 
زودتر زحمــت بکشــند.  وی تاکید کــرد: کارها 
آماده اســت و به همکارانم گفته ام اگــر در مدتی 
که تعیین کرده ایم بخش هایــی که باید همکاری 

کنند، همکاری نکننــد خودمان ان شــاالله اقدام 
 می کنیم. ما ان شــاالله امســال این کار بــه اتمام 

خواهیم رساند. 
اسماعیلی در خصوص اغذیه فروشی های تشکیل 
شده حوالی تئاتر شــهر بیان کرد: بله، من آنجا را 
رفته ام و دیده ام اصلًا درباره بخش حریم تئاتر شهر 
نشستی با مسئول تئاتر شــهر، معاون هنری مان 
و بخش های عمرانی وزارتخانه داشــته ایم کار هم 
در حال انجام اســت و الان همه زیرساخت ها مهیا 
است از نظر قانونی ساخت محدوده اشکال داشت 
و ما آن را حــل کردیم و مجــوزش را گرفته ایم در 
 حال حاضر فقط کار ســاختش مانده که ان شاالله 

انجام می دهیم.

مدیرکل امور موزه های کشــور در خصوص ساخت 
اشیاء جعلی توسط جاعلان و قاچاقچیان اشیاء تاریخی 
و اینکه بیشترین گرایش این گروه به سمت ساخت 
چه نوع آثاری است، گفت: سه نوع جعل آثار تاریخی 
داریم و بیشترین گرایش برای ساخت اشیاء فلزی و 

استفاده از طلا است.
چندی پیش فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی 
اعلام کرد که در ســال ۱۴۰۱ بالغ بر ۱۹ هزار اقلام 
فرهنگی و تاریخی اصل و تقلبی از دست قاچاقچیان 
و یا حفاران غیرمجاز خارج و توقیف شده است که از 
میان آنها حدود ۸ هزار مورد اصل و حدود ۱۱ هزار قلم 
تقلبی هستند. بیشتر موارد مکشوفه و ضبط شده با 
مشارکت مجموعه فراجا و نیروهای یگان حفاظت 
میراث فرهنگی اتفاق افتاده اســت و بخشــی از آن 
مکشوفات، که بالغ بر ۴۳۴ قلم و آثار تاریخی مکشوفه 
از دو استان تهران و اصفهان است، در معرض دید قرار 
گرفته که به دلیل محدودیت در محل نمایشــگاه و 
جابه جایی اشیاء تاریخی، نمایشگاه کشفیات اشیاء 
فرهنگی و تاریخــی توقیفی به دو اســتان محدود 
شد. لازم به ذکر اســت که بخشی از اقلام به نمایش 

گذاشته شده در این نمایشگاه تقلبی هستند.
مرتضی ادیب زاده )مدیرکل امور موزه های کشــور( 
با اشــاره به آســیب هایی که آثار تقلبی می تواند به 
حوزه میراث فرهنگی وارد کند، درخصوص اصل یا 

تقلبی بودن آثاری که در موزه های کشور نگهداری 
می شوند، گفت: از آنجا که کار کارشناسی آثار توقیفی 
توسط یگان حفاظت میراث که در موزه ملی به نمایش 
گذاشته شده، با ارسال و نمایش این آثار همزمان شد از 
این رو شاهد نمایش آثار اصل و تقلبی همزمان با هم در 
یک نمایشگاه هستیم اما نباید فراموش کرد که جعل 
آثار تاریخی آسیب زیادی به حوزه میراث فرهنگی 
وارد می کند. نکته قابل توجه آنکــه تمام آثاری که 
در موزه های کشور نگهداری می شوند، اصل هستند 
و بارها توســط کارشناســان در پروژه های مختلف 
ساماندهی اموال تاریخی فرهنگی مجدد کارشناسی 
و اصالت سنجی و تایید اصالت شده اند. او ادامه داد: 
عمده اشیائی که در کشفیات یگان حفاظت و نیروی 
انتظامی بدســت می آیند، جعلی و تقلبی هستند. 
وجود اشــیاء جعلی به اموال تاریخــی و فرهنگی و 
میراث فرهنگی کشور در عرصه داخلی و بین المللی 
آسیب وارد می کند. چراکه این آثار وارد چرخه خرید 
و فروش اموال تاریخی و فرهنگی می شوند و معمولا 
کسانی که قاچاقچی هستند و در این حوزه فعالیت 
دارند، آنها اشــیاء اصل را در کنار سایر اشیاء تقلبی 
قرار می دهند تا اصالتی جعلی را برای همه اشیائی که 
در اختیار دارند، ایجاد کنند درحالی که آن مجموعه 
اصالت ندارد. خود به خود این امر ســبب می شود تا 

تجارت سیاه در حوزه اموال جعلی فعال شود.

وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح با تاکید 
بر اینکه نیــروی دریایــی ارتش، توان اســکورت 
نفتکش هــای کشــورمان را دارد، گفــت: نیروی 
دریایی، اقتــدار دریایی کشــور را نمایش می دهد. 
امیر سرتیپ محمدرضا آشــتیانی درباره برگزاری 
رزمایش های مشترک دریایی با سایر کشورها پس 
از پایان ماموریت ناوگــره ۸6 ارتش، اظهار کرد: یک 
تحقیق مفصل در نیروهای مســلح درباره عملیات 
مُرَکّب که مســئولیت آن با من بــود را انجام دادیم 
که بخشی از این عملیات مرکب، برگزاری رزمایش 

مشترک با سایر کشورهاست. حتما نیروهای مسلح 
دنبال این هســتند که عملیات مرکــب را در قالب 
رزمایش های مشــترک برگزار کنند. در ماموریت 
دریایی که ناوگروه هــای ارتش انجــام می دهند، 
مقدمات برگزاری این رزمایش ها فراهم می شود. وی 
همچنین درباره این که آیا ناوگروه های نیروی دریایی 
توان اسکورت نفتکش های کشــورمان در آب های 
بین المللی را دارند، بیان کرد: حتما. نیروی دریایی 
 راهبردی ما برای این است که اقتدار دریایی خود را 

نمایش دهد.

یک عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی 
گفت: استان های شمالی ظرفیت قابل توجهی برای 
جذب توریست و رونق گردشگری دارند اما از آنجا که 
از ابتدا نگاه اقتصاد کشاورز محور در این منطقه حاکم 
بوده است، توسعه زیرساخت های گردشگری در این 

منطقه مغفول مانده است.
رحمت الله نوروزی بــا تاکید بر ضــرورت توجه به 
زیرساخت های گردشگری در سطح کشور و تاثیر آن 
بر اقتصاد، بیان کرد: استان های شمالی به ویژه استان 
گلستان پتانسیل بالایی در حوزه جذب گردشگر دارد. 
چراکه در ظرف دو ســاعت گردشگر به کوه، دشت، 
کوهپایه، جنگل و دریا دسترسی پیدا می کند. همه 
مواهب طبیعی در این منطقه فراهم است. اما از آنجا که 
از ابتدا نگاه اقتصاد کشاورز محور در این منطقه حاکم 
بوده است، توجهی به حوزه صنعت و گردشگری در این 

منطقه نشده است.
وی در ادامه اظهار کرد: به عنوان مثال استان گلستان 
با این گســتردگی یک تلکابین هم ندارد. ســاخت 
هتل در این منطقه ضعیف اســت. یکی از کارهایی 

که کشورهای همســایه ما انجام داده اند، توجه به 
زیرساخت های گردشگری است که توریست نیز برای 
آنها درآمد گسترده ارزی به همراه داشته است اما ما با 
این جاذبه های زیادی که داریم آنطور که باید به حوزه 
گردشگری توجه نکرده ایم. توجه به زیرساخت های 
گردشگری و جذب توریست می تواند ارز آوری خوبی 
برای کشور در شرایط تحریم های ظالمانه دشمن، 
داشــته باشــد. نماینده مردم علی آباد در مجلس، 
تصریح کرد: لازم اســت از جانب کارگروه اشتغال، 
منابع پیش بینی شده در تبصره ۱6 و ۱۸ بودجه برای 
ارائه تسهیلات و صندوق توســعه ملی به این حوزه 
توجه شود. به اعتقاد بنده اگر ما در حوزه گردشگری 
خوب کار کنیم می توانیم درآمد قابل توجهی از این 
حوزه کسب کنیم. امروز اشتغالی که با توجه به حوزه 
گردشگری می توانیم ایجاد کنیم به مراتب ارزان تر از 
اشتغالی است که با توجه به حوزه کشاورزی و صنعت 
ایجاد خواهد شد. توجه به حوزه گردشگری می تواند 
در روند تثبیت اشتغال پایدار و اشتغال مولد و رونق 

کسب وکارها خیلی کمک کند.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تک فرزندی 
را پدیده خاموش انقراض نسل دانست و افزود: در رابطه 
با فرزندآوری و ازدواج علاوه  بر گفتگوهای چهره به 

چهره، مشوق هایی را هم در این رابطه داریم.
سردار سرلشکر حسین ســلامی فرمانده کل سپاه 
پاسداران انقلاب اســلامی در همایش فرماندهان 
نیروهای مسلح که به  مناسبت روز ملی جوانی جمعیت 
در ستاد فرماندهی ســپاه برگزار شد، اظهار داشت: 
خداوند متعال را شــاکریم که نعمت ولایت را به ما 
عنایت کرده  است چون با هوشمندی و ذکاوت یکی 
از بزرگ  تریــن تهدیدات خاموش امت اســلامی را 
تشخیص دادند و برای گذار از این بحران، راهبردهای 
دقیق و راهبردی اتخاذ کردند. سرلشکر سلامی در 
ادامه به آســیب هایی که گروه تروریستی داعش به 
اسلام وارد کرد اشــاره کرد و افزود: حدود ۱۰ سال 
پیش اعلام کرده بودند که در ســال ۲۰۵۰ میلادی 

هویت مسیحی اروپا تغییر خواهد یافت و اسلام هویت 
غالب اروپا خواهد بود به نحوی که اسم محمد برای پسر 
و اسم های فاطمه و نور برای دختر در کشور انگلیس نام 
برتر و فراوان تر بود اما متأسفانه وقتی گروه تروریستی 
داعش ایجاد شد، این برتری نام های محمد، فاطمه و 
نور از ردیف اول به ردیف ۱۱ سقوط کرد. فرمانده کل 
ســپاه تک فرزندی را پدیده خاموش انقراض نسل 
دانست و اضافه کرد: خوشبختانه روند جمعیتی جهان 
به شکلی پیش می رود که جمعیت اسلام در جهان در 
رتبه دوم قرار دارد. وی با بیان اینکه خود انسان اگر چه 
خلیفة الله است اما باید درست هم تربیت شود، ادامه 
داد: در رابطه با فرزندآوری و ازدواج علاوه  بر گفتگوهای 
چهره به چهره، مشوق هایی را هم در این رابطه انجام 
می دهیم اما در رابطه با درمان ناباروری، مرکز درمان 
ناباروری را در بیمارستان نجمیه راه اندازی کردیم که 

خدمات خوبی را ارائه می دهد.

رئیس اندیشکده سلامت جمعیت و خانواده با اشاره به 
کاهش ۳۵درصدی فرزندآوری طی هفت سال گذشته 
هشــدار داد: در ســه دهه آینده، ایران در شمار یکی از 
پیرترین کشورهای جهان قرار خواهد گرفت. دکتر خلیل 
علی محمدزاده؛ رئیس اندیشــکده سلامت جمعیت و 
خانواده در کارگاه علمی تخصصی چالش های جمعیتی 
ایران و بررسی راه های برون رفت از آنها که از سوی گروه 
معارف اسلامی و دفتر نمایندگی مقام معظم رهبری در 
دانشگاه علوم پزشکی آزاد اســلامی تهران برگزار شد، 
پنجره جمعیتی را فرصتی برای جهش توسعه ای عنوان 
و اظهار کرد: از این موهبت که کشــورمان بیش از ۲۰ 
سال دیگر از آن برخوردار است باید حداکثر بهره  گیری 
را داشت.وی با اشــاره به آمار  پایین ازدواج و موالید در 
ایران و تغییر الگوهای ســنتی و رواج برخی سبک های 
زندگی ناسالم و غیرایرانی گفت: در ۱۲ سال اخیر؛ ازدواج 
۴۰ درصد و در هفت سال گذشته فرزندآوری ۳۵ درصد 
کاهش داشته است. علی محمدزاده در ادامه اظهار کرد: 
در صورت تداوم این روند سرعت سال خوردگی باز هم 
افزایش خواهد یافت و در سه دهه آینده، ایران در شمار 
یکی از پیرترین کشورهای جهان قرار خواهد گرفت. وی 
با ذکر این مطلب که در سال ۲۰۵۰ یک ششم جمعیت 
دنیا بالای 6۵ سال سن خواهند داشت، افزود: از این سال 
به بعد ضمن اینکه پنجره جمعیتی به روی ایران بسته 
خواهد شد نرخ جمعیت ســالخوردگی ایران نسبت به 

میانگین جهانی رشد بیشتری خواهد یافت.
وی جامعه سالمند را دارای توانایی های کم برای رقابت 
و پیشرفت خواند و ادامه داد: یکی از دلایل رشد آهسته 
اقتصاد ژاپن در سال های اخیر به کاهش رشد و افزایش 
سن ســالمندان و به تبع آن افزایش سن نیروی کار 
مربوط می شود. این پژوهشگر حوزه سلامت و جمعیت 
با ذکر این مطلب که بسیاری از کشورهای توسعه یافته 
برای مقابله با پیری جمعیت و کاهش زاد و ولد، سن 
بازنشستگی را افزایش داده اند، گفت: برابر بررسی های 
انجام شــده به ازای یک درصد افزایش سالمندی در 

جامعه، ۲.۱۷ درصد GDP کاهش می یابد.
این پزشک و استاد دانشگاه در بخش دیگری از سخنان 
خود ضرورت جذب، حفظ و نگهداری نخبگان را یادآور 
شد و گفت: آنها منبع بزرگی برای ایده ها و باعث نوآوری 

و شکوفایی کشــور هســتند و در این ارتباط بایستی 
مراقبت و مدیریت درستی اعمال شود. رئیس اندیشکده 
سلامت جمعیت و خانواده، اهم چالش های جمعیتی 
ایران را تغییرات ساختار سنی جمعیت، سالخوردگی 
جمعیت، باروری پایین، افزایش مهاجرت های منطقه ای 
و بین المللی و تأخیر و ناپایداری ازدواج ها عنوان کرد. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود به تأثیر پیشرفت 
بهداشتی در اقتصاد پرداخت و گفت: جمعیت سالم از یک 
طرف جمعیتی مولد است؛ هم از لحاظ حضور در محل 
کار و هم سطوح دانش و مهارت و از طرف دیگر جمعیت 
سالم یعنی متوسط عمر بیشتر، کاهش اولویت های فوری 
و افزایش پس اندازها و سرمایه گذاری و به عبارتی جمعیت 
سالم و مولد محور مهم در پیشرفت کشورهاست. وی 
تأثیر بهداشت در ســاختار و ترکیب سنی جمعیت را 
پیچیده عنوان و بیان کرد: بهداشــت خوب زندگی را 
طولانی می کند و در صورتی که این افزایش مربوط به 
سال های اشتغال و تولید باشد، تأثیرات اقتصادی مثبتی 
خواهد داشت، ازاین رو توجه به سلامت جوانان، زنان و 
میانسالان مسئله ای جدی و مهم است. علی محمدزاده 
تأمین، توزیع و گسترش کالاهای تداوم بخش زندگی را 
حائز اهمیت خواند و گفت: همه مردم نیازهای اساسی 
معینی دارند که زندگی بدون آنها دشــوار اســت. این 
نیازهای تداوم بخش زندگی شامل غذا، مسکن، سلامتی 
و امنیت است که وقتی یکی از آنها وجود نداشته باشد یا 
عرضه آن کم باشد، مانعی در پیشرفت و سرعت سایر 

امور و کاهش کیفیت و رضایت از روزهای زندگی است.
وی برخی چالش های حوزه ســلامت باروری را نیز 
یادآور شــد و گفت: افزایش نرخ ســزارین که حدود 
۵6 درصد زایمان ها را شامل می شــود و ایران از این 
حیث در رتبه بالای دنیا قرار دارد، ســقط جنین های 
خودخواسته که بیشترین علت سقط جنین در ایران 
است و میزان بالای ناباروری که بخشی از آنها به علت 
ازدواج های دیرهنگام اســت و عارضــه تک فرزندی 
و کم فرزندی کــه در مهارت هــای ارتباطی، رفتاری 
و هیجانــی فرزندان اختلال ایجــاد می کند از جمله 
مهمترین این چالش هاست که بایستی با فرهنگ سازی 
عمومی و بهداشتی و اجرای برنامه های جامع و هدفمند 

به میزان های مطلوب نزدیک شوند.

تاکید وزیر دفاع بر توان نیروی دریایی برای اسکورت نفتکش های ایرانیتسهیلات جدید برای سربازان دارای فرزند

توسعه گردشگری برای کشور ارزآوری دارد

تک فرزندی پدیده خاموش انقراض نسل است

ایران تا 3۰ سال آینده یکی از پیرترین کشورها می شود

سياسیفرهنگی 

تمام اعضای صندوق هنر را برای خانه دار شدن حمایت می کنیم

امسال کار ساخت »حریم تئاتر شهر« تمام می شود

نگهداری ۵ میلیون شی ء در موزه ها



اقتصاد2
ایران

کاهش ناچیز نرخ بهره بین بانکی
بانک مرکــزی درهفته منتهی بــه ۳ خرداد 
نــرخ بهــره بیــن بانکــی را کاهــش داد. 
بانــک مرکــزی در جدیدتریــن اطلاعات 
منتشــر شــده درباره نرخ بهره بیــن بانکی 
منتهــی به ۳ خردادماه ســال جــاری، نرخ 
 بهره بیــن بانکــی را ۲۳.۷۵ درصــد اعلام 

کرد.
این نرخ در ایــن هفته با کاهــش یک صدم 
درصدی مواجه شــده اســت، نرخ بهره بین 
بانکی در هفته منتهی به ۲۷ اردیبهشت ماه، 
۲۳.۷۶ درصد تعیین شده بود. افزایش اضافه 
برداشت بانک ها در ماه های گذشته منجر به 
افزایش نرخ بهره بین بانکی جهت کنترل این 

برداشت ها بوده است.
بانک مرکزی در دوره جدید مدیریتی به دنبال 
کاهش اضافه برداشت بانک ها جهت مهار تورم 
بوده است. افزایش کریدور نرخ بهره به ۱۷ تا 

۲۴ درصد در همین راستا تحلیل می شود.

با مصوبه شورای رقابت:
رهن گرفتن سند خودرو حذف 

شد
آخریــن مصوبه شــورای رقابــت از حذف 
روش هــای بازدارنــده بــرای جلوگیری از 
انتقال ســند خودرو حکایــت دارد. موضوع 
مصوبــه ۵۷۱ شــورای رقابــت اصــلاح 
مصوبــه ۵۴۳ ایــن شــورا )دســتورالعمل 
 ۵۴۳ تنظیــم بــازار خودروهای ســواری(

 است.
بر این اســاس بند ۷ ماده ۴ دســتورالعمل 
۵۴۳ شورای رقابت )تنظیم بازار خودروهای 
سواری( مورخ ۱۱ بهمن سال ۱۴۰۱، مبنی 
بر "عرضه کننده خودرو موظف اســت روش 
های بازدارنده برای جلوگیری از انتقال سند 
حداقل به مــدت یکســال، از جمله در رهن 
 گرفتن ســند خودرو، اتخاذ و اجــرا کند"، 

حذف می شود.

انتشــار اوراق، راهکاری برای 
تامین نقدینگی خرید برنج

فرابــورس  بــازار  در  گفــت:  عشــقی 
می تــوان بــا انتشــار اوراق بــرای خریــد 
برنــج، بخشــی از مشــکلات نقدینگــی 
 تجــار و بازرگانــان حــوزه برنــج را مرتفع 

کرد.
مجید عشــقی، رئیس ســازمان بــورس در 
حاشیه نشست با مدیران واحد های تولیدی 
وصنعتی مازندران در مرکز بین المللی تجارت 
و پایانه صــادرات برنج ایــران در آمل گفت: 
بــرای پرداخت ســود ســهامداران عدالت، 
شــرکت هایی که در ســال ۱۴۰۱ به مرحله 
سوددهی رســیده اند، همانند ســود سهام 
عدالت ۱۴۰۰ شــرکت های ســرمایه پذیر و 
برابر برنامــه زمانبندی پرداخت می شــود. 
امســال شــرایط و زمانبندی پرداخت سود 
ســهامداران معمــولاً ۴ تــا ۶ مــاه بعد از 
برگزاری مجامع شــرکت ها است که تلاش 
 خواهد شــد حداکثــر درکوتاه تریــن زمان 

پرداخت شود.
او در بخــش دیگــری به مشــکلات کمبود 
نقدینگــی درخریــد برنــج که اکنــون در 
مازندران به وجود آمده اســت، اشــاره کرد 
و گفــت: دراین راســتا مرکز بیــن المللی 
تجارت و پایانه صادرات برنج ایران، از طریق 
شرکت های ســرمایه گذاری سازمان بورس 
واوراق بهادار اقدام و پیگیــری خواهد کرد. 
در بازار فرابــورس می توان با انتشــار اوراق 
بــرای خریــد برنج، بخشــی از مشــکلات 
 نقدینگی تجــار و بازرگانان حوزه خرید برنج 

را مرتفع کرد.
وی یادآور شــد: جلســه ای با برخی فعالان 
اقتصــادی شهرســتان آمــل برگزار شــد، 
درخواســت مدیــران واحد ها به واســطه 
طرح های توســعه ای که داشــتند، نیازمند 
حمایت و تامین مالی بودند. یکی ازمشکلاتی 
که ما داریم ناآشــنایی بنگاه های اقتصادی 
با ابزار های مالی بازار ســرمایه اســت و برای 
این منظــور مدیــران واحد هــای تولیدی 
وصنعتی که نیاز ها وطرح های توسعه ای که 
داشــتند را اعلام کردند وقرار شــد برای هر 
یک از واحدها، چون شــرایط و ویژگی های 
آن ها متفاوت اســت هم بحث انتشار اوراق را 
اعلام آمادگی کردیم که بــرای برخی ازاین 
 شرکت ها انتشار اوراق بدهی در بازار سرمایه 

داشته باشیم.

اخبار

هم زمان با شناســایی نیاز 
صنعــت هوایی بــه ۵۵۰ 
فروند هواپیمــا، دولت در 
گام دومِ توسعه ناوگان که 
در سال گذشته با خرید ۵۰ 
فروند هواپیما عملیاتی شد، هواپیماهای جدیدی را 
خریداری کرده است که با اعلام وزیر راه تا چند روز 

دیگر وارد کشور می شود.
رییس سازمان هواپیمایی اردیبهشت امسال وعده 
داد که سیاست دولت در بخش توسعه ناوگان هوایی 
در سال ۱۴۰۲ روشن اســت و عدد قابل توجهی 
هواپیما پیش بینی شــده تا خریداری و وارد کشور 
شود. در همین راســتا »مهرداد بذرپاش« وزیر راه 
و شهرسازی در ســفر اخیر خود به مازندران خبر 
داد که در راستای توسعه ناوگان هوایی، تا روزهای 
آینده هواپیماهای جدیدی به ناوگان هوایی کشور 

می پیوندد.
همزمانیِ اعلام این خبر در آستانه شروع سفرهای 
تابستانی و افزایش تقاضا می تواند تا حدودی دوره 
انتظار خرید بلیت را کاهش دهد، چرا که در حال 
حاضر ظرفیت موجود هواپیماها با جمعیت و نیاز 
کشــور تطابق ندارد و افزایش ۲.۵ برابری تقاضای 
سفر و کمبود هواپیما، موجب عدم دسترسی کافی 

به امکانِ سفر هوایی شده است.
»محمــدی محمدی بخــش«، رییس ســازمان 
هواپیمایی پیش تر اعلام کرد کــه از ابتدای دولت 
سیزدهم، ۵۰ فروند انواع هواپیما و هلیکوپتر وارد 
کشور شد که به »مرور« وارد چرخه پرواز می شود، 

اما برای پاسخ به نیاز فعلی ۵۵۰ فروند هواپیما نیاز 
است که در حال حاضر فقط ۱۷۵ هواپیمای فعال در 

فرودگاه های کشور نشست و برخاست دارد.
این روزها مزیت حمل و نقــل هوایی به دلیل ثبات 
نسبی نرخ بلیت افزایش یافته و تقاضای سفر هوایی 
بیشتر شده است، این در حالی است که به دلیل کمبود 
نقدینگی برای تعمیرات هواپیماها، تعداد هواپیماهای 

بیشتری از گردونه پروازها حذف شده اند.
بر اساس آخرین آمار اعلام شــده از سوی رییس 
ســازمان هواپیمایی، هم اکنون ۱۶ هواپیما بیش 
از ۱۰ سال است که زمینگیر هستند. هم زمان ۶۸ 
فروند کمتر از ۱۰ سال و ۳۹ فروند بین ۲ تا ۵ سال 

است که زمینگیر هســتند. در این شرایط دولت 
سیزدهم با سه استراتژی »ساخت هواپیما«، »خرید 
هواپیمای دســت دوم« و »بازگرداندن پرنده های 
زمینگیر« به خط پــروازی درصدد جبران کمبود 
صندلی پرواز و به تعادل رساندن عرضه و تقاضا در 

بخش حمل ونقل هوایی است.
هر سال تقاضای سفر هوایی در ماه های پایانی بهار 
و تعطیلی مدارس افزایش می یابد و کمبود صندلی 
پرواز نسبت به تقاضای ســفر، بهانه ای برای گران 

فروشی بلیت هواپیما می شود.
در ۳ سال گذشته دوره انتظار خرید بلیت هواپیما تا 
۳۰ روز افزایش پیدا کرده است و امکان پاسخگویی 

به تقاضای ســفر هوایی به صــورت روزانه و حتی 
هفتگی وجود ندارد؛ آن گونه که اگر همین امشب 
تصمیم به انجام یک ســفر زیارتی به مقصد مشهد 
مقدس داشته باشید امکان اینکه برای روز یا حتی 

هفته بعد بلیت پیدا کنید بسیار بعید است.
با اجرای برنامه دولت برای توســعه ناوگان هوایی، 
هم اکنون تعداد صندلی های پروازی تا ۴۰ درصد 
افزایش یافته و تعداد هواپیماهای عملیاتی به ۱۷۵ 
فروند هواپیمای رسیده اســت. »افزایش ناوگان« 
استراتژی دولت سیزدهم اســت و این مهم را از دو 
راه خرید هواپیمای دست دوم و اورهال هواپیماهای 
زمینگیر پیگیری می کند تا دو برابر و نیم شــدن 

تقاضای سفر را پاسخ دهد.
بر اســاس اعلام معاون وزیر راه و شهرســازی، از 
ابتدای سال گذشته ۱۰۰ فروند هواپیمای زمینگیر 
شناسایی شده است که دولت در نظر دارد تا برنامه 
اورهال مجدداً این پرنده ها را در دستور قرار دهد و 
وارد چرخه پروازی کند. از این مســیر نیز در سال 
گذشــته چندین فروند هواپیما بعد از چند ســال 

زمینگیری وارد چرخه پروازی شده است.
سازمان هواپیمایی طی ۲ سال گذشته اعلام کرده 
اســت که برای افزایش تعداد صندلی پرواز منتظر 
احیای برجام نمی مانــد و افزایش ناوگان را از چند 
مسیر دیگر ادامه می دهد. بر اساس بخشی از برنامه 
که مربوط به خرید ناوگان دست دوم می شود، در 
سال گذشــته ۵۰ فروند هواپیما با میانگین سنی 
۱۹ سال وارد کشــور شــدند. دولت برنامه خرید 
هواپیماهای دســت دوم را با هدف تقویت ناوگان 
ایرلاین هــا در دســتور کار دارد و مذاکرات برای 

افزایش خرید در دستور کار است.

چند فروند هواپیمای مسافری به زودی وارد ناوگان می شود

تداوم واردات هواپیما به کشور

واردات ۱ تن شــمش طلا در 
قالب بازگشت ارز صادرات

رئیس سابق سازمان توســعه تجارت از ورود 
یک تن شــمش طلا به کشــور طی سه ماه 
گذشته در قالب بازگشت ارز صادرات خبر داد.

پیمان پاک در صفحه شخصی خود در توییتر 
نوشت: "با همراهی بانک مرکزی طی سه ماهه 
گذشته بیش از یک تن شمش طلای استاندارد 
در قالب بازگشــت ارز صادرکنندگان خرد به 

کشور وارد شده است.
این عدد طی ۳ سال گذشته تنها ۸۰ کیلوگرم 
بوده است. تسهیل شــرایط بازگشت ارز در 
شرایط فعلی بهترین راه خنثی سازی تحریم 

هاست."

ثبت نام 6 میلیون نفر در طرح 
نهضت ملی مسکن

۶ میلیون نفر متقاضی واحدهای مســکونی 
نهضت ملی مسکن در سامانه تعبیه شده، ثبت 
نام کرده اند که تاکنون ۱.۴ میلیون متقاضی 
برای حضور در طرح نهضت ملی مسکن واحد 
شرایط شناخته شده اند. بر اساس آمار سامانه 
نهضت ملی مســکن، تا لحظه انتشــار خبر، 
۶ میلیون نفر متقاضی واحدهای مســکونی 
نهضت ملی مسکن در ســامانه تعبیه شده، 

ثبت نام کرده اند.
متقاضیان برای حضــور در طرح نهضت ملی 
مســکن باید دارای فرم »ج«، دارای ســابقه 
سکونت، فاقد مسکن و در زمان تحویل واحد 
مسکونی در وضعیت تاهل باشند و با توجه به 
این شرایط، تا این لحظه ۱.۴ میلیون متقاضی 
برای حضور در طرح نهضت ملی مسکن واحد 

شرایط شناسایی شدند.
هم اکنون بــرای ۸۰۰ هــزار متقاضی واحد 
شــرایط نهضت ملی مســکن افتتاح حساب 
بانکی شده است اما تا این لحظه تنها ۱۷۰ هزار 
مشــترک دارای قرارداد پرداخت تسهیلات 
هســتند، همچنین در بخش خودمالکی نیز 
اکنون ۴۰۰ هزار متقاضی واحد شــرایط به 
بانک معرفی شــده اما ۱۰۰ هــزار متقاضی 

قرارداد پرداخت تسهیلات با بانک دارند.
با توجه به آمار ارائه شــده از ۱ میلیون ۲۰۰ 
هزار متقاضی در بخش خودمالکی و ســایر 
بخش ها بــه بانک تنها ۲۷۰ هزار مشــترک 
دارای قرارداد تســهیلات هستند که معادل 
۲۳ درصد است و ۷۶ درصد متقاضیان واجد 
شرایط معرفی شده به بانک، قرارداد پرداخت 

تسهیلات از سوی نظام بانکی ندارند.

صادرات ایران به روســیه ۳۰ 
درصد رشد کرد

سازمان توســعه تجارت از رشد ۳۰ درصدی 
صادرات ایران به روسیه در سال گذشته خبر 
داد. پس از عضویت ایران در اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا، صادرات به کشــورهای عضو این 
منطقه به شکل جدی افزایش یافته و در دوره 

تحریم ها نیز این روند ادامه داشته است.
بر اســاس جدیدترین آمار ارائه شده از سوی 
ســازمان توســعه تجارت، این روند در سال 
۱۴۰۱ نیز ادامه داشــته اســت. رحمت الله 
خرمالی، مدیرکل آســیای میانــه، قفقاز و 
روسیه ســازمان توســعه تجارت با اشاره به 
عملکرد صادراتی ایران گفت: صادرات ایران به 
کشورهای آسیای میانه، قفقاز و روسیه در سال 
گذشته به بیش از سه میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
دلار رسیده است که نســبت به مدت مشابه 

سال قبل، رشد ۱۸ درصدی داشته است.
به گفته او صادرات ایران به این کشــورها در 
سال ۱۴۰۰ نیز با رشد ۴۰ درصدی همراه بوده 
است. خرمالی با اشاره به پنج کشوری که در 
رتبه نخست صادرات ایران به کشورهای حوزه 
آسیای میانه، قفقاز و روســیه قرار داشته اند، 
افزود: در ســال ۱۴۰۱ بیشــترین صادرات 
ایران در این حوزه با رقــم ۷۴۵ میلیون دلار 
به فدراســیون روســیه بوده که رشد حدود 
۳۰ درصدی داشته است و آذربایجان با ۶۵۰ 
میلیون دلار، ارمنستان با ۴۶۵ میلیون دلار، 
ترکمنستان با ۴۶۰ میلیون دلار و ازبکستان 
با ۲۹۰ میلیــون دلار در رتبه های بعدی قرار 

داشته اند.
مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان 
توســعه تجارت ادامه داد: در یک ماهه سال 
۱۴۰۲ نیز صادرات ایران به کشورهای حوزه 
آســیای میانه، قفقاز و روسیه ، ۲۱۵ میلیون 
دلار بوده که رشد ۵۰ درصدی نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته داشته است.
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نحوه پرداخت مالیات عملکرد اصناف تشریح شد 
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی در مورد نحوه 
پرداخت مالیات عملکرد ســال ۱۴۰۱ اصناف و 
مشاغل گفت: بر اســاس تبصره ماده ۱۰۰ قانون 
مالیات های مستقیم، اصناف و صاحبان مشاغل 
با ورود به ســامانه مالیات به راحتی و بدون ارائه 
اظهارنامــه می توانند مالیات خــود را به صورت 

قطعی بپردازند.
مهدی موحدی بک نظر در مــورد نحوه پرداخت 
مالیات مشــاغل و اصنــاف برای عملکرد ســال 
مالی ۱۴۰۱ گفت: بر اساس قانون نحوه پرداخت 
مالیات بر عملکرد اصناف و مشاغل  از پنجشنبه 
۴ خرداد ماه شروع شــده و تا ۳۱ خرداد ماه ادامه 
دارد و امسال به شکل خیلی راحت و غیرحضوری 
از طریق ورود به ســامانه ســازمان امور مالیاتی 
صاحبان اصناف و مشاغل می توانند مالیات خود 

را بدون ارائه اظهارنامه به راحتی پرداخت کنند.
وی افزود: امســال طبق روال تا ۳۱ خرداد ماه که 
مهلت تســلیم اظهارنامه های مالیاتی صاحبان 
مشاغل برای عملکرد ســال قبل است، سازمان 
مالیاتی برنامه ریزی کرد تا دغدغه صاحبان مشاغل 
رفع شود و در یک فرایند شفاف و عادلانه با استفاده 
از اختیار قانونی که برای سازمان امور مالیاتی در 
نظر گرفته شــده، این افراد می توانند از ظرفیت 
تبصره مــاده ۱۰۰ قانون مالیات های مســتقیم 
اســتفاده کنند و بدون ارائــه اظهارنامه از طریق 
ســامانه الکترونیکی مالیات خــود را به صورت 

مقطوع مشاهده کرده و پرداخت کنند.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی اظهار داشت: برای 

همه دارندگان کسب و کارهای کوچک و اصناف 
مختلف کسانی که زیر یک سقف درآمد و فروش 
داشته اند که این سقف به میزان ۶ میلیارد و ۷۲۰ 
میلیارد تومان برای سال ۱۴۰۱ در نظر گرفته شده 
است، افرادی که در این سقف و کمتر از آن درآمد 
داشــته اند، در قالب تبصره ۱۰۰ قانون مالیات ها 
می توانند وارد سامانه شده و مالیات مقطوع خود 
را ببینند و آن را به صورت یا حداکثر در ۴ قســط 
بپردازند و نیازی به ارائــه اظهارنامه مالیاتی هم 

ندارند.
وی گفت: اگر کســی با ورود به ســامانه میزان 
مالیات تعلق گرفته برای مشــاغل را قبول نکرد، 
در آن صورت بایــد اظهارنامه بدهــد و از توافق 
خارج می شــود و در آن صــورت اظهارنامه او با 
دقت توسط کارشناسان سازمان مالیاتی بررسی 
خواهد شــد. موحدی بک نظر تصریح کرد: کلیه 
دارندگان مشــاغل و فعالان اصناف می توانند به 
سامانه سازمان امور مالیاتی به نشانه مالیات من 
https://my.tax.gov.ir  وارد شده و ظرف دو 
سه دقیقه با دو کلیک در قالب تبصره ماده ۱۰۰ 
قانون مالیات های مستقیم، مالیات تعلق گرفته به 

خودشان را ملاحظه کرده و بپردازند.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی اظهار داشت: 
تقریبا ۹۵ درصد اصناف و صاحبان مشاغل در این 
طبقه بندی قرار می گیرند و با توجه به اینکه آخرین 
مهلت تا پایان خردادماه اســت، توصیه می شود 
صاحبان مشاغل و اصناف هرچه ســریع تر وارد 
سامانه سازمان مالیاتی شده و با مشاهده مالیات 
خود آن را بپردازند. وی افزود: ســال گذشته ۳.۱ 

میلیون نفر از صاحبان مشاغل و اصناف در قالب 
تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات  مستقیم، مالیات 
خود را پرداخت کردند که این رقم نســبت به ۴ 
میلیون و ۴۵۰ هزار واحد صنفی، حدود ۷۰ درصد 

اصناف را شامل می شود.
موحدی بک  نظر در مــورد اینکه برخی از اصناف 
اقدام به جمــع آوری کارتخوان هــا می کنند و به 
مشــتریان اجبار می کنند که از طریق کارت به 
کارت کردن و یا پول نقد هزینــه خدمات آنها را 
بپردازند، گفت: بر اساس نگاه داده محور و هوشمند 
داده بنیان تمــام اطلاعــات تراکنش های بانکی 
صاحبان مشــاغل و کســب و کارها و همه مردم 
جمع آوری شــده و تراکنش ها بر اساس الگوریتم 
خاصی تعریف و شناســایی می شود و کسانی که 
فرار مالیاتی دارند و یا از دستگاه کارتخوان استفاده 
نکرده اند، شناسایی می شوند و مالیات متعلق به 
آنها طبق آن الگوریتم ها محاسبه و اخذ می شود و 
نیازی به فقط تراکنش های دستگاه های کارتخوان 

نیست.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی در مورد اینکه آیا 
قانون مالیات بر مجموعه درآمد تصویب شده است 
که بخواهید از مجموعه تراکنش ها مالیات بگیرید، 
گفت: بــرای صاحبان اصناف و مشــاغل پرونده 
مالیاتی باز شده اســت و آنهایی که حساب آنها را 
رسیدگی کنیم، اگر پرونده نداشته باشند برایشان 
باز می کنیــم و ما می خواهیم با کســانی که فرار 
مالیاتی دارند مقابله کنیم، بنابراین اطلاعات همه 
افراد چه صاحبان مشاغل و چه اصناف و دیگران را 
بررسی و حساب هایی که تجاری است شناسایی 

می کنیم و بر اساس تراکنش ها و تشکیل پرونده 
مالیاتی از آنها مالیات می گیریم.

وی در مورد فرار مالیاتی برخی بنگاه های املاک و 
خودرو که به معاملات قولنامه ای روی می آورند و 
مبالغ را به صورت کارت به کارت جابجا می کنند، 
گفت: برخی از صنــوف طبق قانون الــزام در به  
کارگیری دســتگاه پوز یا پایانه فروشگاهی ملزم 
هستند بر اساس جزء ۲ بند )ز(، تبصره ۶، قانون 
بودجه ۱۴۰۱ پزشــکان، پیراپزشــکان، مامایی، 
دندانپزشکی، وکلا و مشــاوره خانواده الزام دارند 
دستگاه کارتخوان و پوز نصب کنند و کسانی که 
از آن استفاده نکنند، از شمول تبصره ۱۰۰ خارج 
می شوند و باید حتما اظهارنامه مالیاتی بدهند و به 

اظهارنامه آنها به دقت رسیدگی می شود.
موحدی بک نظر گفت: طبق الگوریتم هایی که در 
سازمان مالیاتی طراحی شده است، حساب های 
تجاری و یا مشــکوک به تجاری با تراکنش های 
بالا شناسایی می شــود و همچنین کسانی که با 
کارت های اجاره ای به فعالیت تجاری می پردازند، 

براساس همین الگوریتم ها شناسایی می شوند.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی از مردم درخواست 
کرد به هیچ وجه شماره حساب و یا کارت بانکی 
خود را در اختیار دیگران قرار ندهند و یا آن را اجاره 
ندهند، چون طبق قانون تمام مبادلات هر شماره 
حساب و کارت شناسایی و مشمول مالیات می شود 
و افراد با اجاره دادن شماره حساب و یا کارت بانکی 
خود به صاحبان مشاغل، درواقع خود را به دردسر 
می اندازند و مالیات آن را باید طبق قانون پرداخت 

کنند.

نایب رئیس اول اتحادیه مشــاوران املاک با بیان اینکه "ما 
حذف شدنی نیســتیم"، گفت: با حذف مشاوران املاک از 
فرآیند پیش فروش ساختمان، این راهکار جذب سرمایه ها 
از بین رفت. داوود بیگی نژاد در خصوص رونمایی از سامانه 
ثبت رایگان قراردادهای اجاره مســکن، صدور رایگان کد 
رهگیری و اظهارات معاون وزیر راه درباره کاهش هزینه های 
مالک و مستأجر با این اقدام، اظهار کرد: ثبت قراردادها در 
بنگاه های املاک نیز هزینه ای نداشــته و ندارد. صدور کد 
رهگیری نیز برای متعاملین رایگان بوده)ااین ادعا نادرست 
است( و مشاوران املاک هزینه خدمات ارائه شده را در قالب 
تعرفه های مصوب دریافت می کنند. این تعرفه ها نیز یک عدد 
بسیار جزیی است که موجر و مستأجر بابت کارهای مربوط 
به مشاوره، بازدید، جذب مشتری و در نهایت تنظیم قرارداد 

به مشاور املاک پرداخت می کند.
در حالی که مشاوران املاک هزینه کد رهگیری را جداگانه 
محاسبه و دریافت می کنند، وی با تاکید بر این که صدور کد 
رهگیری برای معاملات آخرین مرحله از قراردادهای اجاره 
مسکن است، تصریح کرد: هزینه صدور کد رهگیری تا ۵ هزار 

تومان است که آنرا بنگاه های املاک پرداخت می کردند.
نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک با یادآوری این که 
دولت در تلاش است هزینه موجر و مستأجر را کاهش دهد، 
بیان کرد: دســتمزد مشــاوران املاک هزینه ای را در سبد 

خانوار ایجاد نمی کند.
بیگی نژاد با بیان این که قیمت تمام شده خانه های اجاره ای 

در کشور بالاســت، گفت: باید قبول کنیم قیمت نهایی را 
مالک تعیین می کند و تصمیمــات نهایی برای کنترل بازار 

باید به گونه ای باشد تا مالکان، جامعه هدف باشند.
وی در ادامه با اشــاره به برخی اظهارنظرهــا در خصوص 
تاثیرگذاری مشاوران املاک در افزایش قیمت مسکن، اظهار 
کرد: به گواه همکاران و آمار، بســیاری از مشاوران املاک از 
ابتدای امسال تاکنون نتوانسته اند حتی یک قرارداد تنظیم 
کنند، با توجه به این مسئله مشاوران چه تاثیری می توانند 
بر قیمت ها داشته باشند؟ وی با تاکید بر این که ما زنده ایم، 
گفت: سامانه املاک و مستغلات سال هاست وجود داشته و 
ما کد رهگیری را به مردم ارائه کرده ایم. مشاوران املاک در 
لایه های مختلف اجتماع با مــردم زندگی و خدمات بخش 

مسکن را ارائه می کنند.
نایب رئیس اول اتحادیه مشــاوران امــلاک بیان کرد: ریل 
استیت )Real estate( همیشه بازوان پرتوان بازار مسکن 
بوده که باعث شــده اند ســرمایه های خُرد به سمت تولید 
مســکن حرکت کند. از این رو تضعیف این صنف به کسی 

کمک نمی کند و خُسران را به همراه دارد.
بیگی نژاد با بیان این که مشــاوران املاک جزء اصول اصلی 
ساختمان هستند، گفت: در قانون پیش فروش ساختمان، 
قانونگذار مشاوران املاک را حذف کرد بعد از این اتفاق آیا 
پیش فروش رونق پیدا کرد. این نوع ساخت و ساز متاسفانه 
از بین رفت و یکی از راهکارهای جذب ســرمایه از کف بازار 

بلااستفاده مانده است.

سرپرســت دفتر اقتصاد مســکن گفت: 
به دلیل محدودیت منابــع بانک ها، فعلا 
برنامه ای برای افزایش وام ودیعه مستاجران 
نداریم. اوایل ماه گذشته پس از برگزاری 
شورای عالی مســکن اعلام شد که رییس 
جمهوری در این جلسه دســتور افزایش 
سقف وام ودیعه را داد. »احمد دنیامالی« 
عضو شورای عالی مسکن و عضو کمیسیون 
عمران مجلس در این بــاره به ایلنا گفت: 
افزایش سقف تسهیلات برای مستاجران 
را در مجلس پیگیری می کنیم و دســتور 
رییس جمهوری هم افزایش وام مستاجران 
است، قرار بر این است که عدد تسهیلات 
ودیعه و کمک هزینه رهن به مســتاجران 
افزایش پیدا کند و در بســته ارایه شده از 
سوی وزیر راه و شهرسازی یکی از اقدامات 
افزایش قابل توجه رقم وام مستاجران است 

اما هنوز عدد آن نهایی نشده  است.
اما با گذشت یک ماه از این دستور رییس 
جمهوری اعلام شده اســت که وام ودیعه 
افزایش پیدا می کند و روال سنوات گذشته 
تکرار خواهد شــد. این در حالی است که 
تمام عوامل افزایش نرخ اجــاره از جمله 
بهای ملک، نرخ تورم، نرخ ارز و طلا و نرخ 

سود بانکی از سال گذشــته به طور قابل 
توجهی افزایش پیدا کــرده و اثر وام ۱۰۰ 
میلیــون تومانی وام ودیعــه آن هم برای 

کلانشهرها کاملا خنثی شده است.
ابوالفضل نوروزی، سرپرست دفتر اقتصاد 
مسکن وزارت راه و شهرسازی در گفت وگو 
با ایلنا درباره تصمیمات بــرای وام ودیعه 
گفت:فعلا برنامــه ای بــرای افزایش وام 
ودیعه نداریم اما وام متقاضیان نهضت ملی 
مسکن تا ۵۵۰ میلیون تومان افزایش پیدا 
کرده است. وی در پاسخ به این سوال که با 
توجه به افزایش قیمت ها در بازار اجاره آیا 
وام ۱۰۰ میلیون تومانــی می تواند قدرت 
مستاجران برای  پرداخت رهن را پوشش یا 
افزایش دهد، تاکید کرد: باید بانک مرکزی 
به این سوال پاســخ دهد و علت مخالفت 
بانک مرکزی بحــث مربوط به محدودیت 

منابع است.
در سال گذشته سقف تســهیلات ودیعه 
مســتاجران در تهران، مراکز اســتان ها و 
شــهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت 
و سایر شــهرها به ترتیب ۱۰۰، ۷۰ و ۴۰ 
میلیون تومان بوده که امسال هم این اعداد 

تمدید شده اند.

مالیات مقطوع بدون ارائه اظهارنامه با ورود به سامانه

واکنش اتحادیه املاک به ثبت رایگان قرارداد اجاره:

ثبت قراردادها در بنگاه های املاک نیز هزینه ای ندارد
خبر بد برای مستاجران

منتظر افزایش وام اجاره نباشید

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

معاون وزیر کار با بیان "۸۵درصد اشتغال ثبت شده 
مربوط به طرح های خوداشــتغالی است" گفت: 
هرچند تمام اشــتغال تعاونی ها در "رصد" ثبت 
نمی شود، اما بر اساس اطلاعات این سامانه، حدود 
۲درصد از مشاغل ایجادشــده در بخش تعاونی 
است. نگاهی کلی به آمارها بیانگر این است که از  
بین جامعه ۸۵ میلیون نفری کشورمان، با بیش از 
64 میلیون نفر افراد 1۵ساله و بیشتر در سن کار، 
۲6 میلیون نفر افراد فعال با تقسیم بندی حدودی 
۲3 میلیون نفر شاغل و بیش از ۲ میلیون و ۵00 
هزار نفر بیکار نشان از عدم موفقیت لازم متناسب 

با ظرفیت ها در حوزه اشتغال دارد.
بسترسازی جهت جذب ســرمایه های داخلی و 
خارجی در راستای سرمایه گذاری مرتبط با تولید 
و اشتغال، تدوین سیاست های اشتغال متناسب 
با توانمنــدی موجود در این بخــش، بهره مندی 
از ظرفیت بخش های ســه گانه دولتی، خصوصی 

و تعاونــی در گســترش فرصت های شــغلی در 
حوزه های صنعت، خدمات و کشاورزی را می توان 
مصداق بارز اســتفاده از تمام ظرفیت ها در حل 
چالش اشتغال دانســت. آمار بیش از 4 میلیون 
نفری غیررســمی و حدود ۲ میلیون و ۵00 هزار 
نفری رسمی در خصوص کارجویان یا به تعبیری 
بیکاران در جامعه و قرار گرفتن بخش قابل توجهی 
از جمعیت جوانــان دانش آموختــه در این بازه 
جمعیتی اهمیت زمینه ســازی برای حل چالش 

اشتغال را نشان می دهد.
تجربه مثبت کشورهای توســعه یافته در جهان 
در راستای بهره مندی از ظرفیت بخش تعاون در 
قالب فعالیت شرکت های تعاونی ها و نقش آفرینی 
این بخش در حوزه کســب وکار این کشــورها با 
سهم حدود 10درصدی اشتغال و البته اثرگذاری 
این حضور فعالانه در اقتصاد کشــورهای مذکور 
بیانگر توجــه لازم به این تجربه اســت.وی بیان 

کرد: کارفرمایــان باید تقویت و تکریم شــوند تا 
اشــتغال پایدار و حرفه ای محقق شــود بنابراین 
توسعه کمّی و کیفی شرکت های پشتیبان باید در 
دستور کار قرار گیرد. بیرانوند در جلسه کارگروه 
اشتغال و سرمایه گذاری لرســتان سهم اشتغال 
روستایی از اشتغالزایی کل را ۵1درصد اعلام کرد 
و گفت: عملکرد استانی و دستگاهی سال گذشته 
سامانه رصد در حال بررسی است. سامانه رصد از 
قبل وجود داشته اســت اما در دولت سیزدهم با 
هدف شفافیت، صحت ســنجی و سیاست گذاری 
برای ایجاد اشــتغال هدفمند در دستور کار قرار 
گرفت و تقویت شــد. کریمی بیرانونــد با تأکید 
بر اینکه اشــتغال باید منجر به تولید پایدار شود 
افزود: طرح هایی مانند مســکن و ایجاد ســالانه 
یک میلیون شــغل در کشور از شــعارهای اصلی 
دولت سیزدهم است و بانک ها نیز برای تحقق این 
اهداف تلاش می کنند اما انتظار می رود همکاری 

بیشتری با اســتان ها داشته باشــند. وی با بیان 
اینکه 60درصد اشتغال ثبت شده لرستان در سال 
گذشته برای مردان بوده است ادامه داد: 1۸هزار 
نفر از متقاضیان نیز تحصیلات دیپلم داشــته اند 
بنابراین باید به نحوی برنامه ریزی و توجه بیشتری 
نسبت به اشتغالزایی دانش آموختگان دانشگاهی 
شود که پیشــنهاد می گردد دستگاه های اجرایی 
در این خصوص سهم مشخصی تعیین کنند. وی 
اضافه کرد: پارک های علم و فناوری نقش مهمی 
در ایجاد اشــتغال دارند که به نظر می رســد این 
سهم آنها و دانشگاه ها از اشتغالزایی نهادینه نشده 
است که لازم است مراکز جوار دانشگاهی در این 

خصوص مؤثرتر فعالیت کنند.
به گفته معاون اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی، ایجاد یک میلیون و 300 هزار 
فرصت شغلی طی سال 1401 در سامانه کشوری 

"رصد" ثبت شده است.

بررســی قیمت ها در بازار خودرو، از ریزش قیمت 
خودروهای چینی حکایت دارد. روند قیمت ها حاکی 
از آن است که برلیانس کراس 1.6۵ لیتر مدل 13۹۹ 
از ابتدای خرداد ماه تاکنون بــا ریزش 30 میلیون 
تومانی مواجه شده و هم اکنون در بازار به قیمت یک 

میلیارد و 3۵0 میلیون تومان رسیده است.
ام وی ام X۲۲ دنده ای اسپرت لاکچری مدل 140۲ 

نیز در بازار از ابتدای خردادمــاه 1۵ میلیون ارزان 
شــده و ۸6۵ میلیون تومان قیمت خورده اســت. 
ام وی ام X۲۲ اتوماتیــک اســپرت لاکچری مدل 
1401 هم با کاهش 1۵ میلیــون تومانی قیمت، 
 X۵۵ ۹۸۵ میلیون تومان قیمت پیدا کرد. اما ام وی ام
اکسلنت اسپرت مدل 1400 در حدود 30 میلیون 
تومان کاهش قیمت داشــت و در بازار یک میلیارد 

و 3۲0 میلیون تومان قیمت خــورد. در این میان، 
گزارش ها حاکی از آن اســت که جک S3 اتومات 
مدل 1401 در بازار از ابتدای خردادماه ۲0 میلیون 
تومان ارزان شــده و به قیمت یک میلیارد و ۲۲0 
میلیون تومان رسیده اســت. از سوی دیگر، چری 
آریــزو ۵T IE از ابتدای خــرداد ۲0 میلیون تومان 
 ارزان شده و یک میلیارد و ۲۸0 میلیون تومان قیمت 

پیدا کرده اســت. همچنین فونیکس FX پریمیوم 
مدل 140۲ در بــازار خــودرو ۵0 میلیون تومان 
ارزان شــده و بــه قیمــت ۲ میلیــارد و 3۵0 
میلیون تومان رســیده اســت. مــدل 1401 این 
خــودرو نیــز 30 میلیون تومــان ارزان شــده و 
 ۲ میلیــارد و ۲۵0 میلیــون تومــان قیمت پیدا 

کرده است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ با 
بیان اینکه ۲0 درصد مصرف برق شهر تهران متعلق 
به بخش اداری است ، گفت: امسال هم اداراتی که در 
کاهش مصرف برق همکاری لازم را نداشته باشند به 
دستگاه های نظارتی معرفی خواهند شد و در صورت 
همراهی نکردن ممکن است نام آنها نیز جهت اطلاع 
عموم منتشر شــود. »کامبیز ناظریان« در باره روند 
مدیریت مصرف برق در اداره هــا و نهادهای اجرایی 
تهران، اظهار داشــت: ادارات و دستگاه های اجرایی 
در مدیریت بار انرژی کلان شــهر تهران نقش بسیار 
پررنگی دارند. وی ادامــه داد: بین 1۵ تا ۲0 درصد از 
مصرف برق شهر تهران متعلق به بخش اداری است؛ 
به همین جهت بخش مهمــی از رویکرد ما در حوزه 

مدیریت پیک مصرف مربوط به حوزه اداری است.
مدیرعامل توزیــع برق پایتخت گفت: امســال هم 
همچون سال گذشــته به همه اداره ها ابلاغ شده که 
موظف اند مطابق با مصوبه هیئت دولت در ســاعت 
اداری اقدام به کاهش حداقــل 30 درصدی مصرف 
نسبت به دوره مشــابه ســال 1400 و حداقل 60 

درصدی نسبت به مصرف جاری در ساعت غیراداری 
کنند. ناظریان افزود: طبیعتاً با ارزیابی های میدانی 
و بررســی لحظه ای داده های حاصل از کنتورهای 
هوشمند، وضعیت اداره ها رصد شده و دستگاه های 
اجرایی و اداره هایی که همکاری لازم را نداشته باشند 
به دســتگاه های نظارتی همچون استانداری تهران 
معرفی خواهند شد. وی بیان کرد: همچنین در صورت 
همراهی نکردن، ممکن اســت نام اداره متخلف نیز 
جهت اطلاع عموم منتشر شود. مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق تهران بــزرگ درباره اینکه آیا برق 
اداره های پرمصرف قطع خواهد شد؟ خاطرنشان کرد: 
اولویت نخست برای ما تأمین رفاه و آسایش هموطنان 
است، به همین دلیل حفظ پایداری شبکه برق بسیار 
اهمیت دارد. ناظریان گفت: بر این  اساس و با توجه به 
وجود ســامانه های کنترل و پایش لحظه ای مصرف 
برق، درصورتی که اداره ای همکاری لازم را در اجرای 
مصوبه هیئت دولت نداشته باشــند نسبت به ارائه 
اخطار و مدیریت اضطراری بار و در صورت لزوم قطع 

برق اقدام خواهد شد. 

دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی گفت: در ایام 
تابستان که تقاضای سفر افزایش می یابد و مسافرت 
نسبت به بهار رشد دارد، به شدت با کمبود بلیت مواجه 
خواهیم شد؛ این شرایط ریشه در کاهش نقدینگی 
ایرلاین ها بــرای تعمیرات به  موقــع هواپیما و عدم 

افزایش مناسب قیمت بلیت ناوگان دارد.
»مقصود اسعدی سامانی« در پاسخ به گلایه مردم از 
عدم امکان دسترسی به بلیت هواپیما، افزود: مزیت 
حمل  و نقل هوایی به دلیل ثبات نرخ بلیت افزایش 
یافته و تقاضای سفر هوایی بیشتر شده است، این در 
حالی است که به دلیل کمبود نقدینگی برای تعمیرات 
هواپیماها، تعداد هواپیماهای بیشــتری از گردونه 

پروازها حذف شده اند.
وی ادامه داد: در شرایطی که نرخ سفر هوایی از سفر 
جاده ای ارزان تر است، کسی که پیش از این با قطار 
و اتوبوس سفر می کرد به دلیل مناسب بودن قیمت و 

صرفه جویی در زمان به سمت هواپیما می رود.
این مقام صنفی با اشــاره به اینکه ستاد تنظیم بازار 
با افزایش ۲۹ درصدی قیمت بلیت هواپیما موافقت 

کرده است، گفت: در ۲۲ ماه گذشته هیچگونه افزایش 
رســمی نرخ بلیت هواپیما نداشــتیم، درحالی که 
افزایش دستمزدها در ۲۲ ماه اخیر ۲ بار اعمال شده 
است. تعرفه های ورود موتور و قطعات هواپیما و موارد 
مصرفی نیز از نرخ چهار هزار و ۲00 تومان به نرخ دلار 
تالار دوم که بیش از 40 هزار تومان اســت افزایش 
یافته و همه اینها در شرایطی است که هم زمان قیمت 

جهانی موتور و قطعات هواپیما افزایش یافته است.
دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی با بیان اینکه 
تامین ارز شرکت های هواپیمایی نیز در بازار آزاد بیش 
از ۵0 هزار تومان است، گفت: بخش عمده تامین ارز 
شرکت ها از بازار آزاد اســت و همزمان قیمت خرید 
خدمات شــرکت های هواپیمایی از سایر شرکت ها 
مثل خرید »کترینــگ«، »هندلینگ« و »خدمات 
فرودگاهی« به ۲ برابر رســیده و باعث شــده است 
شرکت ها در شرایطی نامناسبی قرار گیرند و پروازهای 
داخلی با ضرر انجام شــود و همزمــان به علت عدم 
نقدینگی کافی برای خرید قطعــات، هواپیماهای 

بیشتری با کسری قطعات زمین گیر شوند.

سهم تعاون از اشتغال کشور، فقط ۲درصد

شیب تند کاهش قیمت خودرو در بازار

مخالفت دولت با افزایش مجدد قیمت بلیت هواپیمااسامی اداراتی که مصرف برق را کاهش ندهند، اعلام می شود
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رئیس ســندیکای صنایع کنســرو ایران خاطر 
نشــان کرد: تن ماهــی 1۸0 گرمی مشــمول 
قیمت گذاری دستوری می شــود از این رو تولید 
متوقف و کمبود کالا در ســطح عرضه به چشم 
می خورد وتولیدکنندگان بر تولید کنسروهای 
طعم دار مانند شــویددار و فلفلی و 1۲0 و 1۵0 
گرمی متمرکز شدند؛ فروشگاه های زنجیره  ای 
نیز به ســندیکا اعلام کردند کــه کمبود عرضه 

کاملا مشهود است.
مسعود بختیاری با بیان اینکه ستاد تنظیم بازار 
در دی 1400 کنســرو تن ماهــی و رب گوجه 
فرنگی را مشمول قیمت گذاری دستوری کرد، 
گفت: تعداد تولیدکننــدگان و برندهای این دو 
محصول در کشور قابل توجه است و در کالاهایی 
که انحصار وجود ندارد قیمت گذاری دستوری 

اقدامی نادرست است.
وی با تاکید بر اینکه دولت نمی تواند قیمت مواد 
اولیه تولید را کنترل کند، گفت: ســتاد تنظیم 
بازار 6 ماه پیش با قیمت 3۹ هــزار تومان برای 
کنسرو ماهی موافقت کرد و در آن زمان قیمت 
هر کیلو گرم ماهی تن ۵۲ هزار تومان بود و با این 
نرخ قیمت هر دانه کنسرو 3۹ هزار تومان منطقی 
به نظر می رسد بود؛ اما در حال حاضر قیمت هر 
کیلو ماهی تن به بالای 1۲0 هزار تومان رسیده 
است یعنی بیش از 1۲0 درصد افزایش قیمت را 
تجربه کرده است و در این شرایط امکان فروش 
کنسرو ماهی دانه ای 3۹ هزار تومان وجود ندارد 
چرا که بیش از 70 درصد نرخ نهایی کنســرو را 

قیمت ماهی تعیین می کند.
رئیس سندیکایی صنایع کنســرو با بیان اینکه 
ســتاد تنظیم بازار هیچ تصمیمــی برای تغییر 
نرخ تــن ماهی نــدارد، گفــت: تولیدکنندگان 
تن ماهی مدت زمان طولانــی تولید را متوقف 
کردند؛ چراکــه تولید مقرون بــه صرفه نبود و 

تولیدکنندگان از اواخر اسفند تا پایین ماه رمضان 
با چالش های جدی مواجه شده بودند زیرا معاون 
اول رییس جمهور دســتور داده بود که تا پایان 
ماه رمضان نباید قیمت ها افزایش پیدا کند و از 
آنجایی که مواد اولیه با نرخ مناسب در دسترس 
تولیدکنندگان قــرار نمی گرفت آنهــا تولید را 

متوقف کردند.
بختیاری با اشاره به کمیاب شدن کنسرو ماهی 
1۸0 گرمی در فروشــگاه های زنجیره ای، بیان 
کرد: تن ماهی 1۸0 گرمی مشمول قیمت گذاری 
دســتوری می شــود از این رو تولیــد متوقف و 
کمبود کالا در ســطح عرضه به چشم می خورد 
وتولیدکنندگان بر تولید کنســروهای طعم دار 
مانند شــویددار و فلفلــی و 1۲0 و 1۵0 گرمی 
متمرکز شدند؛ فروشــگاه های زنجیره  ای نیز به 
ســندیکا اعلام کردند که کمبــود عرضه کاملا 

مشهود است.
به گفته این فعال اقتصادی؛ ســتاد تنظیم بازار 
هیچگونه توجه و تعهدی نسبت به تولید و صنعت 
کشور ندارد؛ و تولیدکنندگان در نظر دارند که از 
این ســتاد به دیوان عدالت اداری شکایت کنند 
چراکه این ســتاد خســارت جبران ناپذیری به 

صنعت وارد کرده است.
وی با بیان اینکه هیچ وزیری در برابر رئیس ستاد 
تنظیم بازار از خود اختیــاری ندارد، تاکید کرد: 
به نظر می رسد این ســتاد مجال و فرصتی برای 
رسیدگی به مشکلات صنعت ندارند؛ متاسفانه 
برخی تصمیمات در سطح کلان باعث شده است 
که تولیدکنندگان مجرم شناخته شوند چرا که 
همه راه ها را می بندند و اگر کسی یکی از قواعد 
را زیر پا بگذارد با تعزیر مواجه خواهد شد که این 
شیوه درست نیست. بنا به گزارش های میدانی 
خبرنگار اقتصادی ایلنا، تن ماهی کمتر از 6۵ هزار 

تومان در بازار موجود نیست.    

مشــاور وزیر اقتصاد از کاهش سهمیه آرد یک 
چهارم نانوایی ها، خبــر داد و گفت: 7۵ درصد 
نانوایی های سراســر کشــور با عــدم تغییر یا 
افزایش ســهمیه آرد مواجه شــده اند. محمد 
جلال مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: 
با توجه به ســهمیه شــناور نانوایی هــا به طور 
 متوســط یک چهارم نانوایی ها سهمیه آردشان 

کاهش یافته است.
جلال افزود: در مرحله شناورســازی کاهش و 
افزایش ســهمیه آرد نانوایی ها دائمی نیســت، 
منطق طرح بر این پایه است که وقتی عملیات 
فروش نان به صورت طبیعی انجام می شــود با 
عدم تغییر یا افزایش ســهیمه مواجه خواهند 
شــد. اما اگر تراکنش غیر واقعی ثبت شــود یا 
فروش نان انجام نشود ســهیمه آرد نانوایان کم 
خواهد شــد. البته برای آن دســته از نانوایان 
که بــا کاهش ســهمیه مواجه شــده اند جای 
نگرانی وجود نــدارد و در صورت برگشــت به 
 روال عادی عرضــه نان ســهیمه آن ها اصلاح 

خواهد شد.
به گفتــه او، در مورد نانوایانی هم که ســهمیه 
آن ها افزایش یافته و یا تغییری نکرده است باید 
به این نکته توجه کرد که این روند مشــروط به 
تداوم رفتار متعهدانه آنهاســت. گفتنی است، 
تعداد کارتخوان های هوشمند عرضه نان نصب 
شده در نانوایی ها به عدد صد هزار رسیده است، 
کارتخوان هایی که علاوه بر عرضه نان در تعیین 
ســهمیه آرد نانوایی ها هم نقش اساسی دارند. 
ســهمیه ها در ماه های اخیر در برخی نانوایی ها 

افزایش و در برخی دیگر کاهش داشته است.
مشاور وزیر اقتصاد با اشــاره به اینکه، موضوع 
طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان از اسفندماه 
سال 1401 وارد مرحله جدیدی شد، گفت: در 
فروردین 140۲ در سراسر کشور این مرحله به 
اجرا درآمد تحت عنوان شناورســازی سهمیه 
آرد نانوایان که با رویکرد عادلانه سازی ساختار 
توزیع آرد یارانه ای در کشور شکل گرفت، منطق 
عملکرد به این صورت است که نانوایان محترم 
وقتی عملیات فروش نان را بر پایه کارتخوان های 
هوشمند انجام می دهند ســامانه مرکزی طرح 
هوشمندســازی، پردازش های لازم را بر روی 
تراکنش ها انجــام می دهد و بر پایــه آن نظام 
تخصیص آرد یارانه ای به نانوایان اتفاق می افتد.

وی افزود: اصولا در این طرح منطقی که حاکم 
بر طرح اســت این اســت که تا زمانی که نان 
در اختیار مــردم قرار می گیــرد تخصیص آرد 
یارانه ای هیچگونه محدودیتــی ندارد، نانوایان 
مبتنی بر داده هایی که در ســامانه وجود دارد و 
یکپارچگی که بین ســامانه خرید آرد و سامانه 
فروش نان یعنی کارتخوان های هوشــمند در 
کشــور شــکل گرفته، وظیفه ای دارند مبنی 
 بــر این کــه یک عرضــه عمومــی نــان را به 

مردم انجام بدهند.
جلال افزود:  در خرید های خاص و پرحجم هم 
تحت عنوان فروش کسب و کار ها خرید های با 
حجم بالا را ثبت بکنند کــه فرآیندش توضیح 
داده شــده برای نانوایان و مــا در حال تکمیل 

فرآیند اطلاع رسانی هم همچنان هستیم.
وی ادامــه داد:  بعد از این که ایــن تکلیف برای 
نانوایان روشــن شــد تراکنش هایی که توسط 
نانوایان در هــر روز ثبت می شــود در یک بازه 
زمانی یک ماهه در دوره گذشــته آن ها، مورد 
بررســی قرار می گیرد، ضریب تبدیلی تعریف 
شــده که نان های فروخته شــده به مردم بعد 
از پردازش ســامانه و تشــخیص تراکنش های 
واقعــی تبدیــل بــه آرد معادلش می شــود و 
در هــر دوره زمانی که نانوایان خریــد را انجام 
می دهند که در اســتان های مختلف دوره های 
ده روزه پانــزده روزه و یــک ماهــه هســت، 
 متناســب با عملکرد گذشته خودشــان، آرد را 

دریافت می کنند.
جلال افزود:  پس اگر فروش بــه صورت کامل 
انجام نشــده باشد، ســاعت های کاری رعایت 
نشده باشد، تنوع مشتریان ثبت شده در سامانه 
به قدر کافی نباشــد، خود به خــود نانوا تجربه 
کاهش را خواهد داشــت. در واقع تراکنش های 
غیرواقعی و عدم تراکنــش دلیل اصلی کاهش 
هســت، اصولا هر گونــه عرضه نان بــه مردم 
وقتی به صــورت صحیح انجام می شــود بدون 
 هیچ نگرانی برای نانــوا آرد معادلش تخصیص 

داده خواهد شد.
مشــاور وزیر اقتصاد گفت: برای این که فرآیند 
آموزش و اطــلاع نانوا از وضعیــت این که چه 
تراکنشــی احیانا منجر به کاهش می شود یک 
مسیر پویا تعریف کردیم یعنی این که نانوا همین 
الان هم گزارش را اخیرا من دریافت کردم روزانه 
ما به طور متوســط هزار تماس با مرکز تماسی 
که پیش بینی شــده داریم که سوالات نانوایان 
در خصوص دلایل کاهش ســهمیه ها پاســخ 

داده شود.
جلال ادامــه داد:  نکته بعدی این کــه نانوایان 
ممکن اســت دچار بی اطلاعی باشند یا اطلاع 
پایین داشــته باشــند در این دو ماهی که ما از 
مرحله شناورســازی عبور کردیم بــا ارفاقات 
بســیار بالا نظام اختصاص ســهمیه آردشان 
رقم خورده تا آســیبی به منافــع نانوایان وارد 
نشود. وی گفت: نکته ســوم این که اصولا رفتار 
متعارف یک عــدد ثابتی ندارد که مــا بتوانیم 
در قالب یک بخشــنامه آن را اعــلام بکنیم. ما 
فرهنگ مصرف نان توسط مردم در استان های 
 مختلف را وقتی در سامانه تحلیل می کنیم کاملا 

متمایز است.
مشــاور وزیر اقتصاد تصریح کرد: عرضی که ما 
داریم این اســت که زمانی که شــما از طریق 
کارتخوان هوشمند به مردم عرضه نان می کنید 
باید مطمئن باشــید که فروش نــان به مردم 
انجام می شــود و در حد متعارف خودش یعنی 
میانگین رفتاری کــه خرید مردم در آن منطقه 
نشــان می دهد، شــما وقتی نان را می فروشید 
هیچ مشــکلی پیش نمی آید. در فصول مختلف 
مصــارف تغییر می کنــد. در فصل ســرد و در 
فصل گــرم و اصولا عــدد ثابــت تعیین کردن 
 هم می تواند ضرر برای نانوا داشــته باشد و هم 

غیرواقعی باشد.

مدیرعامل سازمان نوسازی 
شهر تهران با بیان »در انتظار 
مصوبه بورس برای عملیاتی 
کردن فروش متری مسکن 
هستیم«، گفت:  طرح تحولی 
بازآفرینی شهر تهران تهیه شد. مهدی هدایت اظهار کرد: 
در بحث مسکن تهران،  روی بافت های ناکارآمد و فرسوده 
تمرکز کرده ایم؛ یک اقدام خوبی که اخیراً انجام شده و در 
کارگروه ماده ۵ تصویب شده تهیه محدوده های جدید 

هدف بازآفرینی شهر تهران بوده است.
وی توضیح داد: این محدوده ها با شــاخص های جدید 
شورای عالی معماری و شهرســازی که قبلًا 3 شاخص 
بود و الآن به ۲7 شاخص افزایش یافته، شناسایی شده 
است، بر این اســاس پس 1۸ ماه کار کارشناسی، این 
نقشه ها هفته قبل در کارگروه تصویب شد. هدایت افزود: 
مداخله در محدوده های بافت فرسوده قبلاً حدود 44۲7 

هکتار بود، الآن این محدوده های به صورت پیوسته 7000 
هکتار است. در حالت غیرپیوسته و منفصل ۲000 هکتار 
دیگر به این بافت ها اضافه می شــود و به حدود ۹000 

هکتار افزایش می یابد.
مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران با یادآوری این که 
»در شهر تهران حدود ۲000 هکتار بافت فرسوده مفصل 
و بعضاً تک پلاک داریم«، اضافه کــرد: در زمان حاضر 
افزایش محدوده های هدف بازآفرینی شهری تهران در 
مقیاس ۹000 هکتار است، البته بازآفرینی متفاوت است؛  
در جایی خدمات افزایش می یابد، در جای دیگر مسائل 

اجتماعی داریم.
هدایت با طرح این پرسش که خروجی این کار چیست، 
بیان کرد:  طرح مذکور، طرح تحولی بازآفرینی شهر تهران 
است که از خروجی آن مسکن برای جاهایی که مشکل 
داریم، تولید می شود. وی در ادامه با اشاره فروش اوراق 
موازی سلف اسلامی )فروش متری مسکن( گفت:  مصوبه 
شورای فقهی این کار اخذ شده و موضوع در هیئت مدیره 

بورس در حال پیگیری است. 

به محض این که دســتورالعمل مربوطــه را ابلاغ کند،  
شــهرداری تهران جــزو اولین مجموعه هایی اســت 
که اولین عرضــه در قالب این نوع فــروش را عملیاتی 
می کند. وی با اعلام این کــه »در فروش متری زمین 3 
هدف را دنبال می کنیم«، گفــت: کنترل تورم و جذب 
نقدینگی در جامعه، رشد تولید مسکن و ساخت مسکن 
استطاعت پذیر سه هدف اجرای فروش متری زمین است.
مدیرعامل سازمان نوسازی شــهر تهران با ابراز این که 
»منتظر مصوبــه بورس برای عملیاتــی کردن فروش 
متری مسکن هستیم«، اضافه کرد: اولین پروژه در هلال 
احمر )نواب( را بر این موضــوع در نظر گرفته ایم، تعداد 
واحدهای این پروژه ۲00 واحد است. بر اساس پژوهش 
صورت گرفته در سازمان نوســازی شهر تهران، قیمت 
تمام شده یک مترمربع مسکن با احتساب هزینه های 
زیربنایی و روبنایی )خطوط انتقال آب، آماده ســازی، 
درمانگاه، مدرســه و...( برای دولت حدود ۵0 میلیون 

تومان است.
هدایت با بیان این که حدود 70 درصد قیمت تمام شده 

مسکن را دولت پرداخت می کند، گفت: در محدوده های 
هدف بازآفرینی شهر تهران ظرفیت تولید چند صد هزار 
واحد مسکونی وجود دارد که دارای امکانات زیربنایی و 
روبنایی است. وی با تأکید بر این که با تولید مسکن در 
محدوده های هدف بازآفرینی شهر تهران تهدید به فرصت 
تبدیل می شود، اظهار کرد: باید از این فرصت با استفاده 
از حمایت های دولت استفاده کرد که تأثیر به سزایی در 

تعادل بازار مسکن و کنترل قیمت ها خواهد داشت.
شایلی قرایی
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فروش متری مسکن در انتظار مصوبه بورس است

رونق تولید مسکن در بافت فرسوده
افزایش ۱۲۰ درصدی قیمت ماهی کنسروی

سهمیه آرد یک چهارم واحدهای نانوایی کاهش یافت

شرایط رونق تولید مسکن
حسن محتشم، کارشناس مسکن

طرح فروش متری مسکن برای بار نخست در اواخر 
دهه 70 عنوان شد. این طرح در آن زمان امکان ادامه 
فرآیند را پیدا نکرد. درواقع پروژه های ساختمانی 
معدودی وارد بورس شــده بود. پس از مدتی هم 
به ساماندهی نرسید. بعد از مدتی پول افراد با یک 
بهره و سود به آنها بازگردانده شد و درواقع به مرحله 
اجرا نرســید. در حال حاضر این طــرح را اجرایی 
کرده اند. یکی از مزایای طرح مذکور این است که 
افراد سرمایه های خرد خود را که با آنها توان خرید 
مسکن ندارند، به سوی ساخت وساز سرازیر خواهند 

کرد تا به نوعی ارزش پول آنها حفظ شود.
اما برای خانه دار شدن مردم به نظر می رسد دولت باید 
تمرکز خود را به ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن 
معطوف کند. به عبارتی دولت اگر می خواهد در بخش 
مسکن و خانه دار شدن کمکی به مردم بکند، قاعده آن 
این است که همین نهضت ملی مسکن را که یکسال 
و نیم از آن گذشته و تحول آنچنانی طبق آمار محقق 
نشده است، این کار را با سازنده های حرفه ای مانند 

انبوه سازان و مشارکت آنها پیش ببرد.
تا زمانی که مجموعه انبوه ساز وارد این طرح نشده 
این پروژه عظیم اجرایی نمی شود. همچنین تا زمانی 
که این پروژه اجرایی نشود کمک موثری به خانه دار 
شدن مردم نمی شود. انبوه ســازان در پایان سال 
قبل یک توافق با وزارت راه انجام دادند اگر آن توافق 
اجرایی شود انبوه سازان به این روند کمک می کنند. 
قرار است انبوه سازان ورود کنند و بجای بخشی از 

کارشان زمین و پروژه های اداری و تجاری بگیرند.
دولت تصمیم دارد با اجــرای طرح فروش متری 
مسکن، بازار مســکن و قیمت های آن را با ثبات 
همراه کند. در حالی که متولیان به خوبی می دانند 
با اجرای این طرح، امکان بازگشت قیمت مسکن به 

روند کاهش یا تثبیت آن وجود ندارد.
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فناوری و 
اطلاعات

وزیر ارتباطات خبر داد
اتصال ۳۰۰۰ روستای باقیمانده به شبکه ملی اطلاعات تا 

پایان سال
طبق گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات طی ۲۰ ماه گذشته بیش از ۴۰۰۰ روستا به 
شبکه ملیّ اطلاعات متصل شده و بیش از ۳۰۰۰ روستای باقیمانده هم تا پایان سال متصل 
خواهند شد. از اواخر سال ۱۳۸۴ طرح شبکه ملی اطلاعات مطرح شد و کاهش وابستگی 
به شبکه جهانی اینترنت مهم ترین دلیل پیاده سازی آن عنوان شده بود. در سند ضرورت 
تبیین الزامات شبکه ملی اطلاعات ذکر شده که این شبکه به عنوان زیرساخت ارتباطی 
کل فضای مجازی، محسوب می شود. گفتنی است این شبکه از زیرساخت های ارتباطی با 
مدیریت مستقل کاملا داخلی، شبکه ای حفاظت شده نسبت به اینترنت و شبکه ای با امکان 
عرضه انواع محتوا و خدمات ارتباطی سراسری برای آحاد مردم است، تشکیل شده است.

شبکه ملی اطلاعات در چارچوب قوانین جمهوری اسلامی ایران با پشتیبانی کامل از دیگر 
اقدامات آموزشی، حقوقی و قضایی به نحو مطلوب و مطمئن تامین کننده نیازهای ارتباطی 
برای انواع ذی نفعانی که حداقل یکی از آنها در داخل کشور قرار دارد، است و امکان ارائه انواع 
خدمات و محتواهای فضای مجازی در حوزه های مختلف اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، 

سیاسی، امنیتی و دفاعی را در کشور فراهم می کند.
همچنین در سند ضرورت تبیین الزامات شبکه ملی اطلاعات، بر ایجاد شبکه ای با قابلیت 
برقراری ارتباطات امن و پایدار میان دستگاه ها و مراکز حیاتی کشور و میزبانی داخلی در 
صورت نبود شبکه جهانی اینترنت تاکید شده است. در سال های بعد از ۱۳۸۴ عملا اجرای 
این طرح با کندی صورت می گرفت تا این که در دولت یازدهم، اجرای این طرح پیگیری 
و درنهایت در اواخر همان دولت اعلام شد که فازهای اول، دوم و سوم آن افتتاح و رونمایی 
شد. اما با روی کارآمدن دولت سیزدهم اهتمام بیشتری به این پروژه شد به گونه ای که 
طرح شتاب بخشی به روند اجرای شبکه ملی اطاعات از ابتدای پاییز سال ۱۴۰۰ آغاز شد و 
همچنان هم در مرحله اجرا قرار دارد. در سال گذشته، تحقق شبکه ملی اطلاعات در صدر 
برنامه های وزارت ارتباطات قرار داشت و برای این که این پروژه مهم محقق شود تمام منابع 
وزارتخانه بسیج شد. اولویت اول وزارت ارتباطات تحقق شبکه ملی اطلاعات در لایه های 
مختلف است و شورای راهبردی توسعه شبکه ملی اطلاعات با مسئولیت وزیر ارتباطات 
شکل گرفته و هر هفته جلسه برگزار می کند. در همین رابطه عیســی زارع پور- وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات- با انتشار پستی در یک شبکه اجتماعی داخلی در این باره 
اظهار کرد:  در ۲۰ ماه گذشته بیش از ۴۰۰۰ روستا به شبکه ملیّ اطلاعات متصل شده و ان 

شاالله بیش از ۳۰۰۰ روستای باقیمانده هم تا پایان سال متصل خواهند شد.
وی تأکید کرد: عمده این روستاها در نقاط صعب العبور و دورافتاده هستند که با سختی 
فراوان اتصال آنها انجام می شود. پیشرفت این شبکه از ابتدای دولت سیزدهم ۲۳ درصد 
اعلام شده بود اما درحال حاضر به پیشرفت ۶۰ درصدی رسیده است و آنگونه که وزیر 

ارتباطات اعلام کرده قرار است پایان امسال این عدد به ۷۵ درصد برسد.

در فروردین 1402 ثبت شد؛
کاهش ۷۳ درصدی شکایات از کسب وکارهای دارای اینماد

مرکز توسعه تجارت الکترونیکی اعلام کرد: در یک ماهه فروردین ۱۴۰۲ حجم معاملات 
خرید در سامانه ستاد ایران از ۳۳ هزار و ۳۵۲ میلیارد ریال عبور کرده است. مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی در آخرین گــزارش عملکرد آماری خود که مربــوط به بازه زمانی 
فروردین ۱۴۰۲ است، به شرح جزئیات مربوط به خرید، مزایده، مناقصه و حجم معاملات 
در سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد(، تعداد نماد تجارت الکترونیکی و گواهی امضای 

الکترونیکی صادر شده از سوی این مرکز پرداخته است.
بر اســاس این گزارش، در فروردین ۱۴۰۲ تعداد ۳۳۹ دستگاه اجرایی و بیش از ۶ هزار 
مجموعه خصوصی به سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد( پیوسته اند. در این بخش 
شاهد رشد ۱۴۳ درصدی ثبت نام دستگاه های اجرایی و رشد بیش از ۱۴ درصدی ثبت نام 
بخش خصوصی نسبت به مدت مشابه سال قبل در سامانه ستاد بوده ایم. در بخش خرید 
نیز تعداد معاملات از ۲۰ هزار معامله عبور کرد و حجم معاملات را به بیش از ۳۳ هزار و 
۳۵۲ میلیارد ریال رساند. تعداد معاملات بخش مزایده بیش از یک هزار و ۲۰۰ معامله با 
حجم ۱۲۰ هزار و ۴۳۰ میلیارد ریال است. در بخش مناقصه تعداد معاملات ۲ هزار و ۱۶۸ 
معامله با حجم ۶۴۳۱۹۱ میلیارد ریال است. در یک ماهه نخست ۱۴۰۲، تعداد ۴ هزار و 
۵۹۷ نماد تجارت الکترونیکی )اینماد( اعطا شده که نسبت به مدت زمان مشابه در یک 

سال گذشته با رشد ۳۱ درصدی مواجه شده است.
آمار دیگری که در این گزارش به چشم می خورد مربوط به تعداد شکایات ثبت شده است 
که کاربران از کسب و کار های اینترنتی دارای اینماد داشته اند. در فروردین ۱۴۰۲ تعداد 
۵۲۲ شکایت از کسب وکار های اینترنتی دارای اینماد ثبت شده در حالی که در مدت زمان 
مشابه سال گذشته تعداد شکایات بیش از یک هزار و ۹۵۱ مورد بوده است. در این بخش 
شاهد کاهش ۷۳ درصدی شکایات بوده ایم. بخش بعدی این آمار مربوط به صدور گواهی 
امضای الکترونیکی است. در یک ماه نخست سال جاری تعداد ۱۶۵ هزار و ۳۱۵ گواهی 

امضای الکترونیکی توسط مراکز میانی صادر شده است.

تقویت نظام مالی کسب وکارهای فناورانه و حوزه دانش بنیان
تفاهم نامه ای مشترک میان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
و صندوق نوآوری و شکوفایی در راستای تقویت نظام مالی نوآوری حوزه دانش بنیان ها 
منعقد شــد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
تفاهم نامه ای مشترک میان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
و صندوق نوآوری و شکوفایی با هدف تقویت زیست بوم نوآوری و توسعه کسب وکارهای 
فناورانه و نوآورانه برای تامین منابع مالی پایدار در قالب یک همکاری مشترک؛ به امضای 
روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری و محمدصادق 

خیاطیان رییس هیات عامل صندوق نوآوری و شکوفایی رسید.
در این همکاری دوجانبه، معاونت علمی ماموریت یافته تا بخشی از منابع خود را در راستای 
اجرای اهداف این توافق نامه از طریق اعطای عاملیت؛ به صندوق نوآوری و شــکوفایی 
تخصیص دهد و با استفاده از ظرفیت صندوق برای مدیریت منابع حمایتی صندوق توسعه 
ملی و عاملیت منابع سایر دستگاه های اجرایی برای حمایت از شرکت های دانش بنیان 

گام بردارد.
اســتفاده حداکثری از ظرفیت ها و امکانات حمایتی و اعتباری شورای راهبری از جمله 
»اعتبار مالیاتی مرتبط با تحقیق و توسعه« و »سرمایه گذاری در راستای اجرای مفاد این 

توافق نامه« نیز دیگر رسالتی است که معاونت علمی ذیل این توافق نامه بر عهده دارد.
در چارچوب این توافق نامه درخواست های متقاضیان باید از مسیرهای مختلفی شناسایی 
شده و مورد حمایت قرار گیرند. یکی از این مسیرها این است که معاونت علمی نسبت 
به شناسایی و ارزیابی درخواست های متقاضیان اقدام و آنها را برای دریافت خدمات به 
صندوق معرفی کند، در این صورت صندوق متعهد خواهد بود ضمن استفاده حداکثری 
از ابزارهای لازم در خصوص اهرمی سازی منابع، مطابق با معرفی نامه صادر شده و از محل 
منابع معاونت علمی نسبت به ارائه خدمات به این متقاضیان اقدام کند. در صورت پرداخت 
مستقیم نیز صندوق باید ظرف مدت ۱۰ روز کاری پس از تکمیل مدارک توسط متقاضی 
نسبت به پرداخت اقدام کند. در این صورت، ریسک تأمین مالی بر عهده معاونت علمی 

است. همچنین صندوق اقدامات لازم برای وصول مطالبات را انجام خواهد داد.
مسیر دیگر این است که این درخواست ها توسط صندوق نوآوری و شکوفایی ارزیابی شوند. 
در این صورت صندوق می تواند نسبت به ارزیابی درخواست های متقاضیانی که راسا به 
صندوق مراجعه کرده اند یا توسط دستگاه های اجرایی از جمله معاونت علمی و ستادهای 
آن به صندوق معرفی شده اند اقدام کرده و ضمن استفاده حداکثری از ابزارهای لازم در 
خصوص اهرمی سازی منابع نسبت به ارائه خدمات به آنها اقدام کند. در صورتی که این 
طرح ها توسط معاونت علمی نیز تأیید شــوند منابع مورد نیاز به صورت مساوی توسط 

معاونت و صندوق تأمین خواهد شد.

اخبار

رئیس صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی گفت:برای امسال 
پیش بینی کــرده ایم علاوه 
بر افزایش ۱.۵ برابری میزان 
تولید دانش بنیان متقاضیان 
جذب تســهیلات، زمینه تثبیت و اشــتغال حداقل ۲ 
هزار نفر نیز فراهم شــود. به گزارش صندوق نوآوری و 
شکوفایی، در چهارمین جلسه شورای عالی اشتغال در 
دولت سیزدهم که به ریاســت رئیس جمهور تشکیل 
شــد، محمدصادق خیاطیان ضمن ارائه گزارشــی از 
اقدامات این صندوق در راســتای اشتغال زایی در سال 
۱۴۰۱، برنامه های صندوق نوآوری در سال جاری را نیز 

تشریح کرد.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی در این جلســه با 
تشــریح برنامه های اشــتغال زایی صندوق نوآوری در 
سال ۱۴۰۲، اظهار کرد: امسال از محل اعتبارات بند ب 
تبصره ۱۸ قانون بودجه در صورت جذب ۵,۰۰۰ میلیارد 
تومان پیش بینی شده اســت که با توجه به برنامه ریزی 
صورت گرفته، علاوه بر افزایش ۱.۵ برابری میزان تولید 
دانش بنیان متقاضیان جذب تسهیلات، زمینه تثبیت و 

اشتغال حداقل دو هزار نفر نیز فراهم خواهد شد.
وی ادامه داد: بــا توجه به لزوم حمایت از اســتان های 
کم برخوردار، توزیع منابع این تبصــره به نحوی انجام 
خواهد شد که ســهم اعتباری آنها از نسبت سهم تعداد 
شرکت های دانش بنیان استان به کل شرکت های دانش 

بنیان به مراتب بیشتر و چند برابر خواهد بود.
خیاطیان همچنین با اشــاره به وظایف شبکه بانکی در 

اعطای تسهیلات به زیســت بوم نوآوری کشور، گفت: 
بانک ها از محل اعتبارات تبصره ۱۶ قانون بودجه سال 
۱۴۰۱ تا تاریخ چهارم خرداد ماه سال جاری مبلغ ۴۵۹ 
میلیارد تومان تســهیلات قرض الحسنه به حوزه دانش 
بنیان و خلاق اعطا کردند که ایــن امر موجب تثبیت و 

اشتغال جدید مجموعاً به تعداد ۲۹۵۰ نفر خواهد شد.
رئیس هیئت عامل صندوق نوآوری و شــکوفایی گفت: 
شعار ما در صندوق نوآوری این است که تأمین مالی باید 
آخرین دغدغه شرکت های دانش بنیان باشد و از شبکه 
بانکی کشور انتظار داریم برای تحقق این هدف در کنار 

این صندوق باشد.
صندوق نوآوری و شــکوفایی و بانک تجارت به منظور 
کمک به تأمیــن مالــی شــرکت های دانش بنیان از 
طریق بازار ســرمایه تفاهم نامه تســهیل انتشار اوراق 
صکوک نوآوری امضا کردنــد. این تفاهم نامه بین دکتر 
خیاطیان رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست 
 جمهوری و دکتر اخلاقــی مدیرعامــل بانک تجارت 

به امضا رسید.
محمدصادق خیاطیان در این نشســت با بیان اینکه در 
چند ســال اخیر مفهوم دانش بنیان جای خود را بیش 
از گذشته در اقتصاد کشــور باز کرده است، اظهارکرد: 
ایران از ظرفیت بســیار خوبی در حوزه نیروی انسانی 
تحصیل کرده برخوردار است و کشوری غنی از این حیث 
به شمار می آییم، لذا در این چارچوب رشد شرکت های 
دانش بنیان نیز با سرعت بســیار خوبی در کشور اتفاق 

افتاده است.
وی با اشاره به اینکه حمایت مســئولان عالی کشور از 
حوزه دانش بنیــان از اتفاقات دیگری بــوده که منجر 
به توسعه و نفوذ بیشــتر فناوری در صنایع کشور شده 
اســت، گفت: در این زمینه کافی است به حمایت های 

مقام معظم رهبری از شرکت های دانش بنیان و اقتصاد 
دانش بنیان اشاره کنیم؛ ایشان شــعار سال گذشته را 
مســتقیما با مفهوم دانش بنیان گره زدند و در ســال 
۱۴۰۲ نیز در دیدار با کارگزاران و مسئولان نظام عنوان 
کردند مصداق بارز اقتصاد مردمی، همین شرکت های 

دانش بنیان هستند.
خیاطیان با اشــاره به اهتمام رئیس جمهــور به حوزه 
دانش بنیان گفت: رئیس جمهور زمانی که تولیت آستان 
قدس رضوی )ع( را بر عهده داشتند نیز تأکید زیادی به 
بهره گیری از ظرفیت  شرکت های دانش بنیان داشتند 
و حضور و اثرگذاری این شرکت ها برکات فراوانی را در 
آستان قدس به دنبال داشــت. حتی ورود ادبیات حوزه 
نوآوری به قوه قضائیه از زمان حضور ایشان با انجام برخی 
اقدامات از جمله راه اندازی پردیس نوآوری های حقوقی 

و قضایی آغاز شد.

عضو هیئت علمی دانشــگاه شهید بهشــتی در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت مقوله تأمین 
مالی نوآوری تصریح کرد: در ادبیات حوزه نوآوری این 
نکته معروف است که تأمین مالی قلب نظام ملی نوآوری 
است. نمونه های مختلف در دنیا هم ثابت می کند که هر 
جا کشوری توانسته است تأمین مالی مناسبی در حوزه 
نوآوری داشته باشــد، جهش های خوبی در این حوزه 

اتفاق افتاده است.
رئیــس هیئت عامل صنــدوق نوآوری و شــکوفایی با 
اشاره به اینکه این صندوق نیز بر اساس همین دغدغه 
)تأمین مالی نوآوری( تشــکیل شد، اظهار کرد: امروز با 
فعالیت های صورت گرفته، زیست بوم نوآوری در ایران 
بالغ تر شده است. سال ۹۱ تعداد شرکت های دانش بنیان 
تنها ۵۰ شرکت بود، اما امروز تعداد آنها به ۸۵۰۰ شرکت 

رسیده است.

تأمین مالی باید آخرین دغدغه شرکت های دانش بنیان باشد

افزایش اشتغال زایی در شرکت های دانش بنیان 
News kasbokar@gmail.com

مرکز توســعه تجارت الکترونیکی اعلام کرد: اعطای 
اینماد به مشاغل خانگی دارای مجوز از وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی بدون نیاز به دریافت پروانه کسب از 

اتحادیه کسب وکارهای مجازی عملیاتی شد.
به گزارش مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی )مرکز 
تتا(، پیرو مصوبه جلسه ۴۷ ستاد ساماندهی و حمایت 
از مشاغل خانگی مبتنی بر پیشــنهاد مرکز تتا و ابلاغ 
آن توســط وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مشاغل 
خانگی دارای مجوز از ایــن وزارتخانه برای اخذ اینماد 
در رســته های مربوط نیازی به دریافت مجدد پروانه 
کسب از اتحادیه کشوری صنف کسب وکارهای مجازی 

نخواهند داشت.

موضوع دریافت مجوز جدید از اتحادیه صنفی توسط 
مشاغل خانگی دارای مجوز از وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در سال های اخیر از موضوعات پرچالش بین 
بخشــی بوده که در برخی موارد در جلسات مختلف 
مطرح و مورد اعتراض کســب وکارهای اینترنتی قرار 
داشــت و از جهت الزام به تعدد دریافت مجوز از چند 

دستگاه مطلوب نبود.
در راستای سیاست های کشور در زمینه تسهیل صدور 
مجوزها و بهبود محیط کسب وکار، پیشنهاد رفع این 
مشکل از سال گذشته توسط وزارت صنعت، معدن و 
تجارت مطرح و با پیگیری های انجام شــده بالاخره در 
جلسه ۴۷ ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی 

تصویب و طی نامه شماره ۱۹۹۶۰۸ مورخ ششم آذرماه 
۱۴۰۱ توســط وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ابلاغ 
شد که با هماهنگی های انجام شــده به تازگی اجرایی 

شده است.
به این ترتیب مشــاغل خانگی دارای مجوز از وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سراســر کشــور هنگام 
دریافت اینماد در رسته های مرتبط، الزامی به دریافت 
پروانه کسب از اتحادیه کشوری صنف کسب وکارهای 
مجازی نداشــته و فقط با ثبت اطلاعات مجوز مشاغل 
خانگی و استعلام برخط از وزارتخانه مذکور، به صورت 
کاملًا سیستمی در مدت حداکثر چند ساعت اینماد به 

آن ها اعطا خواهد شد.

بدیهی اســت فعالیت هایی که ماهیت مجازی داشته 
و معادلی در رسته فعالیت های مشاغل خانگی ندارند 
یا طبق ضوابــط اختصاصی ابلاغــی دبیرخانه هیات 
عالی نظارت بر اصناف الزام به دریافت پروانه کســب 
مجازی دارند، همچنان نیازمند دریافت پروانه کسب 
مجازی از اتحادیه کشــوری صنف کســب وکارهای 
مجازی خواهند بود. این موارد نیــز طبق گروه بندی 
کالا/خدمت سامانه اینماد شــامل حمل ونقل زمینی 
مسافر درون شهری- هوشمند، حمل ونقل زمینی بار 
)درون شهری( - هوشمند، بستر درج آگهی، بازاریابی 
شبکه ای، آموزش در محل، حراج کالا )مزایده برخط( 

و فروش طلا و جواهر می شود.

همزمان با سالروز ولادت حضرت امام رضا)ع( با حضور 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان، وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری، شــهردار تهران و رئیس دانشگاه 
تهران افتتاح خواهد شد. علی اسدی رئیس پارک علم 
و فناوری دانشگاه تهران، با اشــاره به راه اندازی ناحیه 
نوآوری دانشــگاه تهران برای نخستین بار اظهار کرد: 
ناحیه نوآوری دانشــگاه تهران چهارشنبه ۱۰ خرداد 
همزمان با سالروز ولادت حضرت امام رضا )ع( با حضور 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان، وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری، شــهردار تهران و رئیس دانشگاه 

تهران افتتاح خواهد شد.
رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه تهران افزود: این 
ناحیه با همکاری و امضای تفاهم نامه چند جانبه بین 
دانشگاه تهران، شهرداری تهران، معاونت علمی فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان و وزارت علوم رســماً آغاز به کار 
خواهد کرد. اسدی شــعار این ناحیه را زندگی پایدار، 
هوشمند و سبز عنوان کرد و گفت: زندگی پایدار از این 

جهت نام گذاری شده که آحاد جامعه می توانند از منابع 
موجود در ناحیه استفاده کنند و این منابع محدود نه 
تنها نیازهای موجود مردم را برآورده خواهد کرد بلکه 

برای نسل های بعد قابل دسترسی خواهد بود.
وی بیان کرد: ایــده اصلی راه انــدازی ناحیه نوآوری 
این است که صاحبان ایده و کسانی که در زیست بوم 
فناوری و نوآوری نقش دارند با شرایط آسان تر در یک 
مکان حضور پیدا و بتوانند از منابع علمی، آموزشــی، 
فرهنگی و فناوری اســتفاده کنند و در جهت توسعه 
زیست بوم فناوری و نوآوری اقدامات لازم را در دستور 

کار قرار دهند.
رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه تهران با اشاره به 
اینکه یکی از ویژگی های ناحیه نوآوری این است که یک 
شبکه ارگانیک بین بازیگران اصلی ناحیه ایجاد کند، 
گفت: تسهیل نوآوری و بین المللی سازی بازیگران به 
این معنا که بازیگران اصلی ناحیه نوآوری فقط در داخل 
کشور فعال نباشند و محصولات آنها به خارج از کشور 

صادر شود، از دیگر ویژگی های ناحیه نوآوری به شمار 
می رود. اسدی، جذب اســتعدادها، خلق محصولات 
دانش بنیان، ریســک زدایــی نــوآوری و تامین مالی 
استارت آپ ها و کســب و کارهای نو را از دیگر ویژگی 
و کارکردهای ناحیه نوآوری عنوان کرد و گفت: اولین 
بازیگر اصلی در ناحیه نوآوری دانشگاه تهران شهرداری 
تهران اســت، بازیگر دوم کارآفرینان و استارت آپ ها، 
بازیگران سوم دانشگاه ها و موسســات آموزش عالی، 
بازیگر چهارم خدمت دهنــدگان نوآوری و بازیگر آخر 

نیز دولت و بخش عمومی هستند.
وی ویژگی ناحیه نوآوری را ارتقا کمی و کیفی زیست 
بوم نوآوری، توســعه اقتصادی، تبدیل شدن ناحیه به 
محلی برای تعامل با ساکنین شهر و ایجاد خوشه های 
تخصصی عنوان کرد و افزود: ۷۵۰ هکتار مساحت ناحیه 
نوآوری دانشــگاه تهران در نظر گرفته شده و محدوده 
جغرافیایی ناحیه از بزرگراه حکیم در شــمال آغار می 
شود و تا خیابان مطهری و بزرگراه شهید گمنام ادامه 

دارد و از غرب نیز از بزرگراه شهید چمران آغاز می شود و 
تا بزرگراه مدرس در شرق ادامه دارد. در دل این ناحیه، 
ناحیه نوآوری شــهر دانش نیز وجود دارد که مساحت 
۵۰ هکتاری دارد و محدوده جغرافیایی آن از شمال بلوار 
کشاورز تا جنوب خیابان انقلاب و از غرب کارگر شمالی 
تا شرق خیابان وصال شیرازی است. رئیس پارک علم 
و فناوری دانشــگاه تهران درباره خدمات و تسهیلات 
شهرداری به اســتارت آپ ها و کارآفرینان مستقر در 
ناحیه گفت: شهرداری بر اساس تفاهم نامه موظف شده 
است خدمات حمل و نقل، فضاهای تفریحی، زیباسازی 
و خدمات حوزه ارتباطات را ارائه دهد. اسدی همچنین 
درباره تسهیلات و حمایت معاونت علمی وزارت علوم از 
استارت آپ ها و ایده های نو در ناحیه گفت: تلاش بر این 
است که حمایت ها و تسهیلاتی که از شرکت های دانش 
بنیان مستقر در پارک علم و فناوری می شود با موافقت 
مسئولان مربوطه این تسهیلات نیز شامل کارآفرینان و 

استارت آپ های مستقر در ناحیه نیز شود.

گوگل ویژگی اســتوری در یوتیوب را که از اسنپ چت 
کپی برداری کرده بود، حذف مــی کند. گوگل ویژگی 
"یوتیوب استوری" را در سال ۲۰۱۷ از پلتفرمهایی نظیر 
اسنپ چت، وام گرفته بود. اما این غول اینترنتی اکنون 
اعلام کرده کــه در ۲۶ ژوئن ســال ۲۰۲۳، این ویژگی 
برای همیشه از یوتیوب حذف می شود. یوتیوب اکنون 
تولیدکنندگان محتوا را تشویق می کند به جای "یوتیوب 

 Shorts استوری" از "کامیونیتی" و ویژگی ویدئوی کوتاه
استفاده کنند.

ویژگی"یوتیوب اســتوری"  به دستگاههای قابل حمل 
محدود بود و برای ویدئوهایی طولانی مناسب نبود و پس 

از مدت هفت روز، به صورت خودکار حذف می شد.

یوتیوب از ماه مه، پســتهای "کامیونیتی" را برای همه 
تولیدکنندگان محتوا قابل دسترس کرد و تولیدکنندگان 
محتوا برای استفاده از تب "کامیونیتی" در کانال خود، 
دیگری لازم نیست بیش از ۵۰۰ مشترک داشته باشند. 
بسیاری از گزینه های "یوتیوب استوری" مانند ابزارهای 

ویرایش و امکان حذف پســتها پس از ۲۴ ساعت، برای 
پستهای "کامیونیتی" موجود هستند. بر اساس گزارش 
پایگاه خبری اندروید اتوریتی، تیم یوتیوب در پســتی 
اعلام کرد: با ویژگیهای جدید برای پستهای "کامیونیتی" 
و Shorts که در طول سال اعلام می شوند، ما به سرمایه 
گذاری در ابزارهای جدید و نوآورانه برای کمک به رشد 

مخاطبان در یوتیوب متعهد هستیم.

شیائومی در سه ماهه اول سال ۲۰۲۳ با سهم بازار ۱۱.۳ 
درصدی، پس از اپل و سامسونگ در جایگاه سوم قرار 
گرفته است. شــیائومی گزارش مالی خود را برای سه 
ماهه اول ۲۰۲۳ منتشر کرد و اعداد و ارقام برای سازنده 
چینی  امیدوارکننده به نظر می رسد. این شرکت بین 
ژانویه تا مــارس ۲۰۲۳، ۵۹۴,۸ میلیــون کاربر فعال 
ماهانه داشت و تا زمان انتشار این اطلاعیه توانست به 

۶۰۰ میلیون کاربر برسد.
شیائومی در ســه ماهه اول ۲۰۲۳ با سهم بازار ۱۱,۳ 
درصد در رتبه سوم قرار گرفت، اما اپل و سامسونگ که 
پیشتاز هستند، تقریباً دو برابر تعداد گوشی های خود 

را بین ژانویه تا مارس به فروش رساندند. این شرکت در 
بازار داخلی خود با رشد ۲۲,۲ درصدی از نظر واحدهای 
فروخته شــده بهبود یافت، اما vivo موفق شد از آن 
پیشی بگیرد و شیائومی را در رتبه چهارم قرار دهد. اپل 

اول شد و Oppo دوم شد.
کل درآمد ۵۹,۵ میلیارد یــوان )۸,۴۳ میلیارد دلار( 
و ســود خالص تعدیل شــده ۳,۲ میلیارد یوان )۴۵۰ 
میلیون دلار( بود، اما اگر هزینه های مربوط به کسب و 
کار خودروهای برقی هوشــمند را در نظر بگیریم، این 

 رقم در واقع به ۱,۱ میلیــارد یوان )۱۵۰ میلیون دلار( 
می رسد.

شیائومی شرکتی است که در AIoT نیز سرمایه گذاری 
می کند،  هوش مصنوعی به مجموعه دســتگاه هایی 
گفته می شــود که کارهای خاص را بدون هیچ گونه 
تعامل انســانی انجام می دهد.و تقریبــاً برای خودش 
تصمیم می گیــرد و اکنون اصطــلاح AIoT در حال 
استفاده اســت. تعداد دســتگاه های متصل به ۶۱۸ 
میلیون دستگاه افزایش یافته است که ۱۲,۳ میلیون 

کاربر دارای ۵ یا بیشتر از این دستگاه ها هستند. درآمد 
حاصل از لوازم خانگی هوشمند بزرگ، مانند یخچال، 
تهویه مطبوع، و ماشین لباسشویی، سالانه ۶۰ درصد 
افزایش یافته اســت. ۲,۸ میلیون تلویزیون ارسال شد 
و شــیائومی را در بین ۵ شــرکت برتر تلویزیون های 

هوشمند قرار داد.
 همچنین شیائومی در حال برنامه ریزی برای کاهش 
انتشــار گازهای گلخانه ای حداقل ۷۰ درصد تا سال 
۲۰۳۰ و ۹۸ درصد تا ســال ۲۰۴۰ اســت و مسیری 
 را بــرای دســتیابی به انتشــار خالص صفــر تعیین 

می کند.

مرکز توسعه تجارت الکترونیکی اعلام کرد:

تسهیل اعطای اینماد به مشاغل خانگی

همزمان با ولادت امام رضا)ع(؛

ناحیه نوآوری پارک علم و فناوری افتتاح می شود

استوری از یوتیوب حذف شد

فروش ۳۰ میلیون موبایل شیائومی در فصل اول ۲۰۲۳
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کشاورزي

واردات بي رويه محصولات كشاورزي، 
كشــور مــا را در ميــان بزرگ تريــن 
واردكنندگان دنيــا قرار داده اســت. 
بي برنامگي در توليــد، حمايت نكردن 
دولت از بخش كشــاورزي، كم بازده و 
پرخطر )ريســك( بودن توليد محصولات كشــاورزي به دليل 
خشكسالي و نداشتن حمايت هاي بيمه اي و يارانه اي، تمايل دولت 
به واردات و بي توجهي به ترويج و آموزش در بخش كشــاورزي، 
همه و همه موجب شده تا داغ بزرگ ترين واردكننده محصولات 
كشاورزي بر پيشاني ما حك شود و از اين بابت احساس شرمندگي 

كنيم. 
ميزان واردات محصولات و نهاده هاي كشاورزي در سال 1391 از 
مرز 22ميليون تن گذشت و در سال 92 به 18ميليون تن كاهش 
يافت اما ميانگين واردات ســالانه اين محصولات به كشــور 20 
ميليون تن است و با قيمت هاي گران ارز در كشور براي وارد كردن 
اين كالاها سالانه 14 تا 15 ميليارد دلار مي پردازيم؛ در حالي كه 
كل صادرات غيرنفتي كشور به 5 تا6 ميليارد دلار در سال مي رسد 
و اين يعني تراز منفي تقريبا 8 ميليارد دلاري! آمارها حاكي از آن 
است در ســال 83 و 84 اين تراز بالانس بوده و صادرات و واردات 

محصولات كشاورزي با هم برابري مي كرده است.  
راهكارهايي كه براي برون رفت از اين مشــكلات ارائه مي شود، 
بازهم به سياســت هاي دولت مربوط مي شود و تصميم گيران و 
مسئولان بايد توجه خاصي به آنها نشان دهند تا كشاورزي و توليد، 
جان دوباره اي بگيرد و سرمايه گذاران نيز در اين بخش با رغبت و 

اطمينان سرمايه گذاري كنند. 

    واردات؛ آسان تر از توليد
محمدتقي توكلي؛ نماينده اليگودرز و عضو كميسيون كشاورزي 
مجلس، چند عامل را در واردات بي رويه محصولات و نهاده هاي 
كشاورزي به كشــور دخيل مي داند. وي در اين مورد مي گويد: 
بخشي از نيازهاي كشور به كالاهاي اساسي بايد از راه واردات تامين 
شود اما در سال هاي گذشته اين روند افزايش يافته است كه دلايل 
مختلفي دارد. نخست اينكه برنامه ريزي واردات براي دولت آسان تر 
از برنامه ريزي براي توليد و افزايش محصولات است، بنابراين دولت 
براي تنظيم بازار مصــرف، به واردات رومــي آورد و كار به جايي 

مي رسد كه توليد كمرنگ مي شود و واردات جاي آن را مي گيرد. 
وي مي افزايد: محدوديت هاي منابع از ديگر عوامل واردات بي رويه 

محصولات كشاورزي به كشور است. خشكسالي هاي پي درپي، 
برداشت هاي بي رويه از آب هاي زيرزميني و ذخيره اي، افت ميزان 
آب هاي ســطحي و روان آبها، خشكيدن بســياري از تالاب ها و 
دشت هاي حاصلخيز و شور شدن خاك برخي مناطق و زمين هاي 
كشاورزي از جمله دلايل كاهش توليد و افزايش واردات محصولات 

كشاورزي است. 
توكلي مديريت ضعيف دولت را نيز از ديگر عوامل رشد تراز منفي در 
بخش كشاورزي عنوان مي كند و يادآور مي شود: مديريت در بخش 
كشاورزي خوب نبوده است. وقتي نهاده هاي كشاورزي، به موقع به 
دست كشاورز نمي رسد يا آنقدر بي كيفيت است كه به توليد آسيب 
مي زند، چگونه مي توان انتظار افزايش توليد محصولات كشاورزي 
و دامي را داشت؟ كشــاورزي ما هنوز سنتي و معيشتي است و با 
كشاورزي مكانيزه و اقتصادي فاصله زيادي دارد. ارزش افزوده در 
بخش كشاورزي پايين است و جذابيتي براي سرمايه گذار ايجاد 

نمي كند كه سرمايه داران در اين بخش وارد شوند. 

    نمايندگان مجلس تفكر منطقه اي دارند، نه ملي!
گرچه نوك پيكان مشكلات و كاستي ها و ضعف مديريت در بخش 
توليدات كشاورزي به سوي دولت نشانه مي رود اما مجلس نشينان 
كه به نمايندگي از سوي مردم براي نظارت بر كار دولت انتخاب 
مي شوند نيز در اين ميان بي تقصير نيستند. بر اساس نص صريح 
قانون اساسي، نمايندگان مجلس وظيفه نظارت بر حسن اجراي 
قوانين از سوي دولت را بر عهده دارند و در صورت تخلف دولت، 
نمايندگان مجلس مي توانند از آنها توضيح بخواهند و دولت نيز بايد 

به مجلس پاسخگو باشد. 
توكلي در اين زمينه مي گويد: كميسيون )كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي( در اين زمينه خوب عمل نمي كند و نمايندگان بيشتر 
تفكر منطقه اي دارند و به مباحث ملي كمتر توجه مي كنند. وقتي 
دولت براي رسيدن به خودكفايي در برخي محصولات منابع زيادي 
از مجلس مي گيرد، بايد در قبال آن پاسخگو باشد؛ يعني زماني كه 
مي گويد مثلا امســال12ميليون تن گندم توليد داخل تحويل 
مي دهد اما در آخر 9ميليون تن تحويل مي دهد، كميسيون بايد 
از دولت جواب علمي و منطقــي بخواهد. البته گاهي نمايندگان 
از مسئولان توضيح مي خواهند كه توضيحات آنها هم در برخي 
مواقع قابل قبول است و گاهي نيز تنها در حد رفع مسئوليت و از 

سر واكردن است. 
وي تاكيد مي كند: دولت بايد به كشــاورزي يارانه بدهد و از اين 

بخش مهم كه در اقتصاد مقاومتي اساس امنيت غذايي ناميده شده، 
حمايت كند. دولت امسال بايد 25درصد از تسهيلات بانك ها را به 
بخش كشاورزي اختصاص دهد و سود بانكي را افزايش ندهد. پس 
از اجراي قانون هدفمندسازي يارانه ها كشاورزي كشور آسيب هاي 
زيادي ديد و اكنون قيمت تمام شده توليد برخي محصولات بالاتر 

از نرخ تضميني دولت و قيمت خريد در بازار است. 

    توليد پايدار؛ راهكار دستيابي به اقتصاد مقاومتي
مرادي، عضو هيات علمي دانشــگاه تهران نيــز مي گويد: توليد 
پايدار تنها راه رسيدن به اهداف اقتصاد مقاومتي است و بسياري 
از مشــكلات موجود در بخش توليــد در پي ناپايــداري در اين 
بخش به وجود آمده اســت. وزارت جهادكشاورزي بايد با اصلاح 

زيرساخت ها موجب ايجاد توليد پايدار در بخش كشاورزي شود. 
وي با اشاره به خودكفايي گندم در چند سال گذشته، مي افزايد: 

توليدات ما چندان پايدار نيست و مشكلات زيادي در بخش توليد 
وجود دارد. به علت اين ناپايداري و با واردات صورت گرفته در زمينه 
گندم، ضربه بسيار سنگيني به بخش كشاورزي وارد شد. مرادي، 
معضل آب را يكي از عوامل ايجاد نبود پايداري در توليد دانست و 
افزود: با توجه به اينكه ايران كشــوري خشك است، مصرف آب 
بسيار بالايي را در بخش كشاورزي دارد كه بايد تدابير اساسي براي 

كاهش مصرف آب صورت بگيرد. 
عضو هيات علمي دانشــگاه تهران يكي از نــكات قابل توجه در 
بخش كشــاورزي را تامين به موقــع نهاده ها مي دانــد و يادآور 
مي شــود: بســياري از روش هاي توليــدي در ايران ســنتي 
هســتند و همين عامل موجــب ناپايــداري در توليد شــده 
اســت. در راســتاي تحقق اقتصاد مقاومتي بايد بازدهي توليد 
افزايش پيدا كند و از آنجــا كه عملكردمــان در هكتار پايين و 
محصول توليدي بسيار گران اســت، انتظار مي رود وزارت جهاد 

 كشــاورزي اقداماتي در راســتاي كاهش قيمــت محصولات 
انجام دهد. 

وي با بيان اينكه محصول توليد شده در بخش كشاورزي از نظر 
قيمت قدرت رقابت با كشورهاي ديگر را ندارد، مي افزايد: با توجه 
به اينكه در بخش كشــاورزي بيش از 99 درصد توليد در بخش 
خصوصي و توسط مردم انجام مي گيرد، دولت مي تواند با تقويت 

اين بخش تاثير بسزايي در اقتصاد كشور داشته باشد. 
بر پايه قانون چشم انداز 20ساله، كشور ما بايد تا سال 1404 افزون 
بر خودكفايي در محصولات كشاورزي و دامي، نيازهاي كشورهاي 
همسايه و منطقه را نيز پوشش دهد اما با اين روند منفي آيا مي توان 
به اين اهداف دست يافت؟ به نظر مي رســد دولت ها تاكنون در 
رسيدن به اين اهداف نه تنها موفق نبوده اند، بلكه با نگاهي به آمار و 
عملكردها در سال هاي پيشين، بسيار عقب تر از برنامه هاي ترسيم 

شده هستيم.

گزارش »كسب و كار« از رشد منفي تراز محصولات كشاورزي

ساده ترين راه، واردات است

در ســال هاي اخير بخش كشــاورزي 
بيشترين آسيب را از نبود زيرساخت هاي 
نگهداري و فرآوري محصولات كشاورزي 
متحمل شده است به گونه اي كه در زمان 
برداشــت، بخش بزرگي از محصولات 
كشاورزي يا از بين مي روند يا اينكه در بهترين حالت خوراك دام 
مي شــوند. در حالي كه اگر زيرســاخت هاي مورد نياز اين بخش 
مانند سردخانه و كارخانه هاي فرآوري در شهرها و استان هايي كه 
كشــاورزي در آنجا به صورت مداوم و گسترده جريان دارد، وجود 
داشته باشد، اين محصولات قابليت نگهداري طولاني مدت را پيدا 
مي كنند و بخشي از نيازهاي مواد غذايي داخل را پوشش مي دهند. 
يكي از مشــكلات اساسي بخش كشــاورزي نبود الگوي كشت و 
زيرســاخت هاي نگهداري و فرآوري اين محصولات است كه در 
سال هاي اخير هم اقدامات دولت نتوانسته اين مشكلات را به ويژه در 
استان هاي جنوبي برطرف كند. ضمن آنكه نبود حمايت هاي كافي 
از سوي دولت از سرمايه گذاران و بهره برداران، موجب شده كه تمايل 

زيادي براي ايجاد صنايع تبديلي و تكميلي وجود نداشته باشد. 

    انتظار بيشتري از دولت داريم
غلامحسين طباطبايي، معاون فني و اجرايي سازمان مركزي تعاون 
روستايي ايران، درباره مشكلات كشاورزان در زمينه نبود سردخانه 
و صنايع تبديلي و فراوري، مي گويد: براي نگهداري طولاني مدت 
محصولات كشــاورزي بايد صنايع تبديلي و تكميلي و تجهيزات 
نگهداري آنها در نزديكي مناطق كشاورزي ايجاد شود. وي با اشاره 
به اينكه در ســال 92، 12 ميليارد تومان اعتبــار براي اين بخش 
درنظرگرفته شد، اظهار مي كند: در مجموع حدود 70ميليارد تومان 
در 3 سال گذشته صرف ايجاد زيرساخت ها شده كه مي تواند زمان 
برداشت محصول تا مصرف آن را كنترل كند اما انتظارات بيشتري از 

دولت وجود دارد زيرا در اين بخش كمبودهاي زيادي داريم. 

    سود 16درصدي بانك ها سرمايه گذار جذب نمي كند
طباطبايي، با بيان اينكه در برخي كشــورهاي همسايه كارمزد 2 
درصدي براي تسهيلات صنايع تبديلي و تكميلي با بازپرداخت هاي 
طولاني مدت در نظــر مي گيرند، مي افزايــد: در صنايع تبديلي و 
تكميلي ما كارمزد 16 درصد با بازپرداخت 4 تا 5 ســاله داريم كه 
انگيزه زيادي را براي ســرمايه گذار ايجاد نمي كند. معاون فني و 
اجرايي سازمان مركزي تعاون روستايي ايران با تاكيد بر اينكه در 3 
سال گذشته 800 پروژه در اين راستا در شبكه زيرپوشش سازمان 
تعاون روستايي صرف ايجاد زيرساخت ها شده است، مي گويد: هنوز 
يك ريال تخصيص اعتبار در اين زمينه در سال 93 نداشته ايم. براي 
امسال حدود 16/5ميليارد تومان اعتبار براي احداث زيرساخت ها 
در نظر گرفته شده اســت و به همين ميزان هم از بانك ها اعتبار 

دريافت مي كنيم. 
معاون فني و اجرايي ســازمان مركزي تعاون روســتايي ايران، با 
اشــاره به اينكه بايد محصولات از زمان برداشــت تا زمان مصرف 
طوري نگهداري شــوند تا كمترين آســيب را ببينند، مي افزايد: 
شبكه زير پوشش ما تا ســال 90 اقداماتي در اين زمينه انجام داد. 

در سال 90 دولت 37 ميليارد تومان اعتبار به اين بخش اختصاص 
 داد كه با تلفيق تســهيلات بانك ها اين رقم به 80 ميليارد تومان 

رسيد.
 بودجه در سال 91 به دليل كاهش اعتبارات از 37 ميليارد تومان 
در سال 90 به 2ميليارد تومان رسيد كه با وجوه اداره شده به رقم 
4 ميليارد تومان مي رسد. طباطبايي با بيان اينكه 2/5 ميليون تن 
ظرفيت انبار غلات در كشور داريم، مي گويد: 300صنعت تبديلي و 
توليدي در سطح شبكه تعاون روستايي وجود دارند كه از 5 ميليارد 

تومان سرمايه گذاري تا شركت هاي بسته بندي كوچك در اين شبكه 
فعاليت مي كنند. 

    وام هاي بلندمدت و كم بهــره صنايع تبديلي را رونق 
مي دهند

مصطفي احمدي، رئيس اتحاديه آجيل و خشكبار، سياست هاي 
بانك ها در قبال پرداخت تسهيلات با بهره هاي 16 تا 24درصدي 
)مضاربه( را عاملي در كمبود صنايع تبديلي و فراوري محصولات 

كشاورزي در كشــور مي داند و مي گويد: صنايع تبديلي آجيل و 
خشكبار در كشور به صورت سنتي انجام مي شود اما با سياست هاي 
دولت و بانك ها، صنايع سنتي نيز در حال از هم پاشيدن هستند.  وي 
مي افزايد: براي نمونه تا چندي پيش جزو صادركنندگان تخم كدو 
بوديم اما اكنون از تركيــه و اوكراين اين محصول را وارد مي كنيم. 
چون هزينه توليد در ايران نســبت به كشــورهاي يادشده بسيار 
بالاست و بر همين اساس قيمت ها نيز متفاوت است. توليدكنندگان 
و مصرف كنندگان ايراني بايد هم هزينه توليد بالا را بپردازند و هم 

سود دلالان و واسطه ها را. احمدي از آينده نامطلوب صنايع فراوري 
و تبديلي به ويژه آجيل و خشــكبار خبر مي دهد و اظهار مي كند: 
به دليل هزينه هاي بالا و ســنتي بودن صنايع تبديلي در آجيل و 
خشكبار، بسياري از توليدكنندگان و اعضاي اين اتحاديه در يكي دو 
سال گذشته از اين شغل دست كشيدند. دولت بايد با دادن وام هاي 
بلندمدت و كم بهره )2 تا 5درصــد( از هزينه هاي توليد بكاهد تا 
سرمايه گذاران رغبت و تمايل بيشتري به صنايع تبديلي و فراوري 

نشان دهند. 

»كسب وكار« بررسي مي كند

صنايع تبديلي بي نصيب از خوان اعتبارات
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كار و 
كارآفرین

 »كارآفريني« اين روزهــا ورد زبان 
مديران دولتي است. امروز آمار بيكاري 
دو رقمي است و آمار اشتغال جوانان و 
فارغ التحصيلان دانشگاهي از وضعيت 
كلي جامعه هم نگران كننده تر است. 
بر اساس آخرين آمار رســمي، نرخ بيكاري مردان شهرنشين 
كه در گروه 20 تا 24 ساله قرار دارند، 23/8 و آمار بيكاري زنان 
همين گروه سني 54/1 درصد اســت. در اين وضعيت موانع 
زيادي در مسير كارآفريني وجود دارد؛وقتي كه زن باشي كار 

سخت تر هم مي شود.
سيده فاطمه مقيمي، مشاور رئيس اتاق تهران در امور بانوان 
بازرگان و كارآفرين معتقد اســت بخشي از مشكلات و موانع 
كارآفريني در ايران مرد و زن نمي شناسد؛ به گفته او كمبود 
قوانين حمايتي و وجود قوانين مزاحم و دست و پاگير، عرصه 
را براي شروع كسب و كارهاي جديد تنگ مي كند. اين فعال 
اقتصادي به »كسب و كار« مي گويد: دولت آنگونه كه بايد، از 
كارآفريني حمايت نمي كند. حتي قانون بهبود مستمر فضاي 
كسب و كار  در عمل اجرايي نشده  اســت . وي مي افزايد: اگر 
قرار است از سمت اقتصادي كه 85 درصد آن دولتي است به 
سمت اقتصادي كه بخش خصوصي در آن توسعه يافته است 
حركت كنيم، بايد كارآفريني و شروع كسب و كارهاي جديد 
تسهيل شــوند. اين امر هم به تصويب قوانين راحت و حذف 
قوانين مزاحــم و بازدارنده نياز دارد. مقيمــي ادامه مي دهد: 
در وضعيتي كه حدود 50 درصد از كل جامعه و بيش از نيمي 
از فارغ التحصيلان دانشگاه ها را زنان تشكيل مي دهند، رشد 
بخش خصوصي بدون تســهيل حضور زنــان در عرصه هاي 
كارآفريني و كســب و كار ممكن نيســت. رئيس كانون زنان 
بازرگان با اشاره به افزوده شدن حدود 5 ميليون فارغ التحصيل 
جديد دانشــگاهي به بازار كار در آينده اي نزديك، مي گويد: 
بيش از نيمي از اين افراد، دختران و زنان جوان هستند. بايد 
از هم اكنون براي تسهيل زمينه هاي اشتغال و كارآفريني آنها 
برنامه ريزي كرد. اين فعال اقتصادي بيان مي كند: حمايت از 
كارآفريني و به ويژه تسهيل كارآفريني زنان حمايت از آينده 

اقتصادي كشور است. 

مشكلات تامين سرمايه
وي با اشــاره به اعتماد به نفس و ريســك پذيري پايين زنان 

مي گويد: اين مشــكلات نيز از جمله موانــع كارآفريني آنها 
محسوب مي شــود اما محدوديت هاي شــخصيتي زنان نيز 
ريشــه در ديدگاه كلي جامعه دارد. جامعه مــا هنوز به نقش 
زنان به صورت ســنتي نگاه مي كند. بعضي مشــاغل مانند 
آموزگاري يا پرستاري را براي آنها مناسب مي داند ولي نسبت 
به حضورشــان در بعضي مشاغل صنعتي و ســخت با ترديد 
مي نگرد. مقيمي مي افزايد: بيشــتر زنان سرمايه لازم را براي 
شروع و تداوم كســب و كار در اختيار ندارند چرا كه بر اساس 

 آخرين آمار بين المللي، 1 درصد از كل مالكيت جهاني  متعلق 
به زنان است. 

همچنين آنها در شرايط مشابه دســتمزد كمتري نسبت به 
مردان مي گيرند. رئيس كانون زنــان بازرگان اضافه مي كند: 
كمبود سرمايه و مالكيت باعث مي شــود زنان توانايي تامين 
ضمانتنامه هاي لازم را نداشــته باشند و به ســختي بتوانند 
از بانك هــا و مراكز اعتباري تســهيلات بگيرنــد. اين فعال 
اقتصادي ادامــه مي دهد: زنان ســابقه حضــور كمتري در 

فعاليت هاي اقتصــادي دارند. بــه همين دليــل براي حل 
مشــكلات و طي درســت مســير، نيازمند تمرين بيشتري 
هستند. شركاي اقتصادي نيز سخت تر به آنها اعتماد مي كنند. 
 اين موارد  باعث كاهش اعتماد به نفس و قدرت ريسك پذيري 

زنان مي شود. 

حركت با نقشه راه
مقيمي توانمندســازي زنــان از طريق آمــوزش را راه حلي 

براي گســترش كارآفريني آنهــا مي دانــد و مي افزايد: زنان 
بايــد كار گروهــي را بياموزنــد و از تجربيــات موفقيــت و 
شكســت ديگران اســتفاده كنند. آنها بايد پيش از شــروع 
كسب و كار خود، از مشــاوره متخصصان و فعالان اقتصادي 
بهره بگيرنــد. تهيــه نقشــه راه به معنــاي تعييــن اهداف 
و مســير رســيدن به آنها نيز ضروري اســت. وي مي گويد: 
 همچنين ما بايد به بومي ســازي تجربيات موفق كشورهاي 

ديگران بپردازيم. 

»كسبوكار«مهمترينموانعكارآفرينيزنانرابررسيميكند

شکوفایی اقتصادی با حمایت از  زنان كارآفرین 

كميسيون اجتماعي مجلس قرار بود 
در جلســه ديروز خود لايحه كاهش 
ســاعت كاري زنان را مورد بررســي 
قرار دهد اما به گفته محمداسماعيل 
ســعيدي، يكي از اعضاي كميسيون، 
اين اتفاق رخ نداد. وي به »كسب و كار« گفت: كارگروهي كه 
براي رسيدگي به ابهامات لايحه تشكيل شده است، گزارشي 
را براي ارائه به كميسيون اجتماعي آماده كرده بود اما فرصتي 

براي طرح اين لايحه به دست نيامد. 

دولت دهم لايحه كاهش ساعت كاري زنان را 27 تيرماه 92 و به 
عبارت ديگر در روزهاي پاياني عمر خود روانه مجلس كرد. در 
صورت تصويب اين لايحه ساعت كاري زناني كه همسر معلول 
يا داراي بيماري صعب العلاج و فرزند معلول يا زير 7 سال دارند، 
از 44 ساعت به 36 ساعت كاهش پيدا مي كند؛ البته حقوق آنها 
تغييري نخواهد كرد و اين زنان همان حقوق 44 ساعت كار در 

هفته را دريافت مي كنند. 
ابهاماتي كه عنوان اين طرح در جامعه ايجاد كرد و باعث شد اين 
تصور ايجاد شود كه قرار است ساعت كاري تمام زنان كاهش 
يابد، باعث شد كميســيون اجتماعي مجلس عنوان آن را به 
لايحه كاهش ساعت كاري زنان داراي شرايط خاص تغيير دهد. 
اين لايحه پشتيباني و موافقت نمايندگان زن مجلس را كسب كرده 
است اما معاون رئيس دولت يازدهم در امور زنان و خانواده نگران 
به خطر افتادن امنيت شغلي اين دسته از زنان در صورت تصويب 
اين لايحه است. به اعتقاد شهيندخت مولاوردي، با توجه به روند 
طولاني اي كه درباره لايحه كاهش ساعت كاري زنان تاكنون طي 
شده و انتظاراتي كه مطرح شدن آن در جامعه هدف ايجاد كرده 
است، مجلس بايد سريع تر به اين لايحه رسيدگي كند به ويژه آنكه 
نمي توان موارد زنان داراي شرايط خاص را ناديده گرفت؛ بيشتر 
آنها به دنبال ارتقاي مديريتي و شغلي نيستند و تنها مي خواهند 
حقوق ثابتي را دريافت كنند. تصويب اين لايحه ممكن است همين 
خواسته را با خطر مواجه كند؛ بايد شرايطي فراهم شود كه ساعت 
كار كمتر اين زنان در مقايسه با مردان به حذف آنها از بازار كار و 
استخدام ها منجر نشــود.  مولاوردي طي جلسه هايي كه با زنان 
مجلس و نمايندگان كميسيون اجتماعي داشت، كوشيد آنها را 
متقاعد كند اگر هدف حمايت از نهاد خانواده است، مردان هم در 
رابطه با همسر يا فرزند معلول، بيمار يا خردسال خود وظايفي دارند 
و وظيفه همسري و تربيت فرزند تنها بر عهده زنان نيست؛ پس چه 
بهتر كه عنوان لايحه به كاهش ساعت كاري كاركنان داراي شرايط 
خاص تغيير كند تا شامل مردان هم بشود. اما اعضاي كميسيون 
اجتماعي مجلس با اين استناد كه تعداد مردان داراي اين شرايط 
زياد نيســت و قوانين بايد شموليت بيشتري داشــته باشند، با 

پيشنهاد مولاوردي مخالفت كردند. 

امنيتي كه به خطر مي افتد
لايحه كاهش ساعت كاري زنان موافقان و مخالفان سرسختي 

دارد. نمايندگان زن مجلس اين لايحه را عاملي براي حمايت از 
نهاد خانواده و كاهش مشكلات زناني مي دانند كه در چارچوب 
خانه وظايف سنگين تري دارند اما مخالفان معتقدند تصويب 
چنين قوانيني حضور زنــان در بازار كار را با مشــكل مواجه 
مي كند و قدرت رقابت آنها را با كارجويان مرد كاهش مي دهد. 
حميد حاج اســماعيلي، كارشــناس بازار كار در اين مورد به 
»كسب و كار« مي گويد: گاهي دولت يا مجلس با هدف حمايت 
از زنان و خانواده تصميماتي مي گيرند يا برنامه هايي را مطرح 

مي كنند كه در نهايت به نفع زنان نيست. 
وي ادامه مي دهد: شــايد تصميماتي مانند افزايش مرخصي 
زايمان زنان يا كاهش ســاعت كاري آنها در بخش هاي دولتي 
قابل اجرا باشد و مشــكلي ايجاد نكند اما بخش خصوصي به 
سادگي پذيراي چنين برنامه هايي نيست.  اين كارشناس بازار 
كار مي افزايد: كارفرمــاي خصوصي از نيروي كار خود انتظار 
كارايي و بهره وري دارد. او مي خواهد اگر خانمي را استخدام 
مي كند بتواند از نيروي كار او به اندازه مردان استفاده كند. اگر 

قرار باشــد در قبال كار كمتر حقوق مساوي بپردازد، ممكن 
است از استخدام زنان منصرف شود. 

حاج اســماعيلي بيان مي كند: به ويژه در شرايط كنوني كه 
بازار كار كشور در شرايط مناســب و متعادلي نيست و تعداد 
كارجويان از ميزان فرصت هاي شــغلي بالاتر است، نبايد با 
ايجاد محدوديت هايي قدرت رقابت پذيري زنان را كاهش داد. 
هايده مسافري مقدم، عضو اتحاديه زنان كارگر ايران در اين 
مورد مي گويد: ما مخالفتي بــا حمايت از خانواده نداريم ولي 
بدون اين قانون نيز كارفرمايان به استخدام دختران مجرد يا 
زنان بدون فرزند تمايل بيشتري دارند. در صورت تصويب اين 

لايحه، استخدام زنان با موانع بيشتري مواجه مي شود. 
وي ادامــه مي دهد: تصويــب لايحه كاهش ســاعت كاري 
زنــان، امنيت شــغلي خــود ايــن زنــان را نيز بــا خطر 
مواجــه مي كنــد. بايد در خــود ايــن قانــون راهكارهاي 
 حفــظ امنيــت شــغلي و ابزارهــاي نظارتي دربــاره آن 

پيش بيني شود. 

مشوق ها كافي نيست
محمداسماعيل سعيدي، عضو كميسيون اجتماعي مجلس 
نيز از جمله كساني است كه نگران تاثير لايحه كاهش ساعت 
كاري زنان بر امنيت شــغلي زنان است. وي معتقد است: هر 
چند اين لايحه مي تواند در كاهش مشكلات اين گروه از زنان 
موثر باشد ولي ابهاماتي دارد كه باعث مي شود بعضي از اعضاي 

كميسيون نگراني هايي درباره آن داشته باشند. 
اين نماينده مجلس ادامه مي دهد: در گذشته قانون مرخصي 
زايمان باعث شد تعداد زيادي از زنان شغل يا جايگاه شغلي 
خود را از دســت بدهند. اكنون اين احتمــال وجود دارد كه 
 لايحه كاهش ســاعت كاري زنان نيز همين تاثير را به دنبال

 داشته باشد. 
سعيدي مي افزايد: بعضي قوانين شــايد در نهادهاي دولتي 
و عمومي بدون مشكل اجرا شــوند، ولي ضمانت كافي براي 
اجرا در بخش خصوصي را ندارند. بخش خصوصي به راحتي 
زير بار اجراي لايحه كاهش ســاعت كاري زنان نمي رود. اين 

امر تبعيض هايي را بين زنان شــاغل در بخش هاي دولتي و 
خصوصي ايجاد مي كند. 

وي اضافه مي كند: در اين لايحه راهكارها و ضمانت هاي لازم 
براي نظارت بر اجراي قانــون در بخش خصوصي پيش بيني 
نشده است. از ســوي ديگر اين امكان وجود دارد كه تعدادي 
از كارفرمايان اين بخش با اســتفاده از قراردادهاي زيرميزي 
 و ســفيد امضا وانمود كنند كه قانــون در بنــگاه آنها اجرا 

مي شود. 
 عضو كميســيون اجتماعي مجلس مي گويد: لايحه كاهش 
ســاعت كاري زنــان داراي شــرايط خاص، تســهيلاتي را 
پيش بيني كرده اســت كه كارفرمايان را تشويق به استخدام 
اين گروه از زنان مي كند. براي مثال مي توان به معافيت هاي 
بيمه اي اشــاره كرد. اما ميزان اين تســهيلات تشــويقي به 
اندازه اي نيســت كه بتوان آنها را ضمانتي بــر اجراي دقيق 
 قانون دانســت و تصــور كرد امنيت شــغلي زنــان با خطر

 مواجه نمي شود. 

»كسبوكار«ازنگرانيهادربارهلايحهكاهشساعتكاريزنانگزارشميدهد

كاهش قدرت رقابت زنان در بخش خصوصي 
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موقعيت جغرافيايي ويژه و اســتراتژيك 
ايران براي قرارگرفتن در مســير حمل 
ونقل چندوجهي و برخورداري از امتيازات 
اقتصادي اين روش مــدرن حمل و نقل 
كم نظير است. امنيت مسير ايران براي عبور 
كالا نيز بر اين اهميت حمل و نقل چند وجهي مي افزايد اما كارشناسان 
معتقدند مشكلات و ضعف هاي مديريتي، مقرراتي و كمبود منابع و 

امكانات مانع بهره برداري مناسب از اين مزيت شده است. 

منظور از حمل و نقل چند وجهي انتقال كالا از كشوري به كشور 
ديگر حداقل با دو شيوه حمل و تحت قرارداد و مسئوليت واحد 
است. شــبكه هاي حمل و نقل وظيفه رساندن كالا و خدمات 
نهايي و نيز نهاده هاي مورد نياز توليد از مبادي عرضه به مصرف 
كنندگان و تقاضــا كنندگان را بر عهده دارنــد و اجزاي نظام 

پشتيباني بازرگاني هستند. 

 پيوستگي پويايي اقتصاد به صنعت حمل و نقل 
پيام زفرقندي، كارشناس حمل و نقل با تاكيد بر اهميت حمل و نقل 
چند وجهي در توسعه اقتصادي كشورها به »كسب و كار«مي گويد: 
صرف نظر از طرح و نوشته هاي روي بســته كالاها درباره قيمت، 
كيفيت، وزن و احتمالا محتويات آنكه معمولا بيشــترين توجه 
شــهروندان را در زمان خريد به خود جلب مي كنند ممكن است 
مشتريان حتي لحظه اي به اين فكر نكنند كه كالايي كه در حال 
انتخاب آن هستند از چه مســيري، با چه نوع وسيله اي، طي چه 
مدتي و با صرف چه هزينه اي در قفسه فروشگاه به انتظار خريد چيده 
شده است در حالي كه اين كالاها با تركيبي از انواع روش هاي حمل و 
نقل به دست مصرف كننده مي رسد. وي ادامه مي دهد: پيشرفت هاي 
علمي و فني كه در چند دهه اخيــر در زمينه حمل ونقل صورت 
گرفته باعث شــده تا حجم مبادلات تجاري بين كشورها روز به 
روز افزايش يابد. در اين ميان كشورهايي كه از اينگونه پيشرفت ها 
بيشترين استفاده را برده اند، توانسته اند به توسعه پايدار نائل آيند و 
بالعكس كشورهايي كه از داشتن شبكه هاي كارآمد حمل و نقل 

محروم مانده اند از اقتصاد پويايي برخوردار نيستند. 

امكان كم نظير ايران براي توسعه تمام روش هاي 
حمل و نقل تركيبي

اين كارشــناس حمل و نقل مي افزايد: از مزايــاي حمل و نقل 

تركيبي ايجاد هماهنگي، ســرعت، نظم و كاهش هزينه حمل 
است. از طرفي صاحبان كالا در صورت بروز خسارت مي توانند 
عليه متصدي حمل چند وجهي اقامه دعوي نموده و از مراجعه به 
موسسات حمل كننده مختلف، اجتناب كنند. به گفته زفرقندي 
بر اساس شــرايط اقليمي و نيز امكانات زيرساختي مي توان از 
مجموعه اي از رويه هاي حمل در قالب يك مجموعه حمل و نقل 
چندوجهي بهره برد. از جمله تركيبات ياد شده مي توان به حمل 
و نقل تركيبي خشكي – دريا – خشــكي، راه آهن – هوا – راه 
آهن، دريا – هوا – دريا – ريل، جاده – رودخانه – دريا و. . . اشاره 
كرد كه هر يك از مزايا و نيز شــرايط بهره برداري خاص خود 
برخوردار است. اين كارشناس حمل و نقل با بيان اينكه در ايران 
به دليل ويژگي هاي جغرافيايي امكان بهــره بردن از تمام اين 
روش هاي تركيبي وجود دارد، اظهار مي كند: ايران با وجود واقع 
شدن در مسير كريدورهاي بين المللي از جمله نوستراك، آلتيد 
و تراسيكا و نيز داشتن موقعيت استراتژيك در منطقه سهم قابل 
قبولي را از كيك بزرگ تجارت جهاني نبرده است. انجام اقداماتي 
چون، افزايش ســهم ناوگان تجــاري در بازارهاي منطقه اي و 
بين المللي، ايجاد هماهنگي بيــن ارگان هاي داخلي مرتبط با 
حمل و نقل دريايي، تشويق ســرمايه گذاران به سرمايه گذاري 
در بخش حمل و نقل ريلي، ارتقا و بهبود آموزش هاي تخصصي 
دريايي، بندري و لجستيكي و سرمايه گذاري هدفمند در حمل 
و نقل تركيبي از مواردي هستند كه مي توانند در افزايش سهم 

ايران از تجارت بين المللي موثر واقع شوند. 

مزاياي ترانزيتي حمل و نقل تركيبي 
دكتر شهريار افندي زاده، كارشــناس حمل و نقل نيز با اشاره  
به مزايــاي ترانزيتــي حمل و نقــل چند وجهــي در ايران به 
»كســب و كار« مي گويد: ايران از جمله كشــورهايي است كه 
به لحاظ قرار گرفتن در موقعيت جغرافيايي بســيار مناســب 
 از مزاياي ترانزيتي خوبي بهره مند بوده و با گســترش شــبكه 
حمل و نقل و ارتباط مطمئن و كارآمــد مي تواند از مزايايي در 
راستاي افزايش درآمدهاي ارزي و ارتقاي موقعيت استراتژيك 
خود در منطقه به نحو مطلوب اســتفاده كند. در جنوب ايران 
خليج فارس قرار دارد كه كشــورهاي عمده توليدكننده نفت 
جهان را در خود جاي داده است. در شمال ايران نيز درياي خزر 
قرار دارد كه بهترين پل ارتباطي ميان كشورهاي ايران، روسيه، 
قزاقستان، تركمنستان و آذربايجان است و مي تواند نقش مهمي 

در تجارت ميان اين كشورها ايفا كند. در شرق و غرب كشور نيز 
كشورهاي مهم و پرجمعيتي هستند كه  دارای بازارهاي توليد 
و مصرف بزرگ و نيازمند به انواع روش هاي حمل و نقل به شمار 
مي روند. با تمام اين مزايا متاســفانه براي توســعه حمل و نقل 
چندوجهي در كشور ما نقشه راهي تعريف نشده و شركت هاي 
بزرگي كه توانايي سرمايه گذاري و راهبري حمل و نقل تركيبي 

را داشته باشند هنوز در كشور ما پا نگرفته اند. 

حمايت ارگان هاي زيربط از بخش خصوصي براي 
سرمايه گذاري 

اين كارشــناس حمــل و نقل بــا بيــان اينكه توســعه بنادر 
خشــك بــا بــه كار گرفتــن زيرســاخت هاي حمــل و نقل 
چندوجهي نقش بســزايي در رشــد اقتصادي كشــور خواهد 
داشــت، مي افزايد: سيســتم هاي حمل و نقلي بايــد به بنادر 
خشــك كــه از نظر مكانــي بــه بازارهــاي توليــد و مصرف 

 نزديك تــر هســتند متصل شــوند. براي توســعه ايــن مدل 
حمل و نقل نيازمند ســرمايه گذاري بخش خصوصي هســتيم 
و علاوه بــر اين ارگان هايي كــه با حمل و نقــل چندوجهي در 
ارتباط هستند نظير سازمان راهداري، ســازمان بنادر، گمرك 
و راه آهن نيــز بايد با هماهنگــي هم بــه اركان حمايت كننده 
 از بخــش خصوصــي در توســعه حمــل و نقل چنــد وجهي 

تبديل شوند. 

»كسبوكار«ازچالشهايتوسعهحملونقلتركيبيگزارشميدهد

نقشه راه؛ گمشده حمل و نقل  چند وجهی

راه و 
شهرسازي

شما هم ممكن است بارها با اين تصوير 
روبه رو شده باشــيد. تصوير آدم هايي 
كه گربه هاي داخل خيابان را آگاهانه 
آزار مي دهنــد و از ايــن كار عذابي 
احســاس نمي كنند. انگار نه انگار كه 
اين موجودات خلق شده اند تا جزئي از طبيعت باشند. در اين 
ميان كساني هستند كه گربه هاي خياباني را جمع مي كنند و 
از آنها براي هميشه يا مدتي نگهداري مي كنند. گاهي كسي 
پيدا مي شود و با قيمتی پايين آنها را مي خرد و گاهي خودشان 
با پاي خودشــان فرار مي كنند. مي گويند كساني كه اين كار 
را مي كنند آدم هاي تنهايي هستند اما بايد داستان را از زبان 

خودشان شنيد. 

وارد خانه شان كه مي شــوي گربه هاي قهوه اي، خاكستري، 
مشكي و سفيد از سر و كولت بالا مي روند و بازي مي كنند. زن 
ميانسال در گوشه اي از خانه نشسته و با گربه ها بازي مي كند. 
گربه هايي كه در خانه 90 متري براي خودشان مي چرخند و 
بازي مي كنند. گاهي براي هم چنگ و دندان نشان مي دهند 
و گاهي همديگر را نوازش مي كنند. خانه اســباب و وســايل 
چنداني ندارد و گويا براي نگهداري از همين گربه ها استفاده 
مي شود. زن با صداي بلند قربان صدقه تك تك شان مي رود و با 
اسم صدايشان مي زند.  لوسي از همه كوچك تر است و خودش 
را لوس مي كند و به آغوش زن مي رود. گاهي سروصدايشــان 
زن و مرد را كلافه مي كند اما سعي مي كنند اوضاع را كنترل 
كنند. مرد چندان دل خوشــي از اين ماجرا ندارد ولي انگار با 
اين وضعيت كنار آمده اســت. زن مي گويد: من مدت هاست 
كه گربه هاي خياباني را به خانه مــي آورم و از آنها نگهداري 
مي كنم. هر هفتــه يكي مي آيد و آنها را حمام مي كند. پســر 
و دخترم مدت هاست كه خارج از كشــور زندگي مي كنند و 
كمتر به ديدن ما مي آيند. من و شوهرم براي اين گربه ها غذا 
تهيه مي كنيم و در كنار آنها سرگرم هستيم. اين نوع زندگي 
ما باعث شده كه خيلي از دوستان و آشنايان با ما قطع ارتباط 
كنند. فقط به همين دليل كــه در خانه مان به روي گربه هاي 
خياباني باز اســت. به هر حال اين گربه ها هم جزئي از زندگي 
ما هســتند. گاهي اينجا زاد ولد مي كننــد و بعد مي گذارند 
و مي رونــد. آن وقت گربه هاي ديگري مي آيند و جايشــان را 
مي گيرند. زن مي پرســد: چه ايرادي دارد به جاي پول دادن 
و خريدن حيــوان وارداتي يــك حيوان بدبخت و گرســنه 
خياباني را نگهداري كنيم؟ اين گربه هاي بدبخت هم سهمي 
 از زندگي و اين شــهر دارند و خدا آنها را براي شكنجه شدن 

نيافريده است. 

    گربه ها برايمان آسايش نگذاشته اند
اينجا خانه زن و شــوهر جواني در خيابان ميرزاي شــيرازي 
اســت. همســايه ها مي گويند صاحبان اين خانه از گربه هاي 
خياباني مراقبت مي كنند. انگار دل خوشــي از همسايه شان 

ندارند. يكي از سروصداي نيمه شب گربه ها مي نالد و ديگري 
از موي گربه هايي كه مجبور اســت هــر روز در راه پله ببيند. 
مي گويــد: اعتقادات ما اجــازه رفت وآمد چنيــن گربه هايي 
را در محل مســكوني نمي دهــد. ممكن اســت اعضاي اين 
خانواده از طريق اين گربه ها بيمار شــوند و بــه ما هم انتقال 
دهند. زن و شوهر در جوابشان مي گويند كه گربه ها را پيش 
دامپزشك برده اند و واكســن زده اند و احتمال انتقال بيماري 
وجود ندارد. زن و شــوهر جــوان اضافه مي كننــد بارها آزار 
و اذيت همســايه ها را هنــگام رفت و آمد گربه هــا در راه پله 
 ديده اند و تذكر داده اند، اما هر بار قضيه با دعوا و داد و بيداد به 

پايان رسيده است. 

   عقيم سازي گربه هاي خياباني قبل از نگهداري
مجتبــي شــاه ملكي، فعــال حمايــت از حقــوق حيوانات 
درباره عقيم ســازي گربه هــاي خياباني و نگهــداري از آنها 
بــه »كســب و كار« مي گويــد: خانواده هايــي هســتند كه 
گربه هــاي خياباني را قبــل از نگهداري با هزينه خودشــان 
عقيم ســازي مي كنند. اما تعدادشــان زياد نيســت. هزينه 
 عقيم ســازي گربه ها چيزي حدود 300 تــا350 هزار تومان

 است. 
در واقع اين كار به نفع گربه هاســت. آن هم در فرهنگ ما كه 
آزار و اذيت كــردن گربه ها طبيعي اســت. گربه ها هم مانند 
انسان ها حس لامسه دارند و درد را تشخيص مي دهند. گرسنه 
مي شوند و در سرماي هوا مي ميرند.  اي كاش در كنار فعاليت 
كمپين هاي حمايت از حقوق حيوانات مردم هم نسبت به اين 
موضوع احساس مسئوليت كنند. وقتي صداي گربه اي از داخل 
خيابان يا كوچه مي آيد و ما را عصباني مي كند به جاي ناسزا 
گفتن بايد به دنبال علت بگرديم شايد گربه اي در فضايي گير 
 افتاده باشد. حتي اگر مي توانيم آتش نشــاني را خبر كنيم تا 

موضوع را حل كند. 

  حيوانات هم حق حيات دارند
دكتر پيام محبي، رئيس بيمارستان دامپزشكي تهران درباره 
انگيزه كمك كردن آدم ها به موجوداتي مانند گربه ها مي گويد: 
آدم هايي هستند كه از آزار موجودات زنده آزار مي بينند. اين 
افراد اغلب اهدافشان از ســر مهرباني است. اينكه مي خواهند 
به موجودات زنده اي كه در اطرافشــان هستند كمك كنند. 
به عقيده آنها وجــود چنين موجوداتــي را نمي توان ناديده 
گرفت. اين موجودات به نوعي در كنار مــا زندگي مي كنند، 
پس نياز به كمــك دارند. اما آنچه مهم اســت اينكه نبايد در 
كمك كردن و توجه بــه اين حيوانات زيــاده روي كرد چون 
وقتي توجه به اين موجودات بيشتر شود زاد و ولدشان هم زياد 
مي شود، آنوقت هر روز شاهد از بين رفتن گربه هاي بيشتري 
هســتيم. گربه هايي كه در خيابان ها تصادف مي كنند يا در 
سطل آشــغال ها به دنبال غذا مي گردند. در كنار اينها تعداد 
آدم هاي گربه آزار هم بيشتر مي شــود. البته نگهداري از اين 

 گربه ها تا وقتي كه بــه صورت ناهنجاري درنيامده آســيب 
زننده نيست. 

مردها و زنان پير يا ميانسالي هستند كه وضعيت مالي خوبي 
دارند و بخش زيادي از دارايي شان را به نگهداري اين گربه ها 
اختصــاص داده اند. نمي توان گفت كه اين خوب اســت يا بد 
اما اگر با ايــن رويكرد به قضيه نگاه كنيم كــه بايد به نوعي با 
موجودات اطرافمان مهربان برخورد كنيــم، مي تواند خوب 

باشد. 
داستان نگهداري از گربه هاي خياباني به تازگي وارد فرهنگ ما 
نشده و از گذشته وجود داشته است. صاحبان خانه هاي ويلايي 
گربه هايي كه در اطراف خانه يا حياط شــان بودند را دوست 

داشــتند و تا وقتي كه در كنارشــان زندگي مي كردند از آنها 
نگهداري مي كردند. اما با زياد شدن جمعيت و كوچك شدن 
خانه ها حضور اين گربه ها در كنار خانواده ها به نوعي پررنگ تر 
و ارتباط شان نزديك تر شده است. شايد خيلي از آدم ها باشند 
به جاي اينكه پول فراواني براي خريد گربه هاي خانگي بدهند 
همين گربه هاي خياباني را به خانه بياورند تا در كنارشان باشد. 
ما بايد قبول داشته باشــيم حيواناتي كه در شهر ما و كنار ما 
هستند حق زندگي كردن دارند. متاســفانه وقتي در خيابان 
راه مي رويم حيوانــات از حضور ما مي ترســند، گربه ها فرار 
مي كننــد و پرنده ها پــرواز مي كنند چون از انســان ها آزار 
ديده اند. متاســفانه ما به خودمان اجازه مي دهيم با حيوانات 

به دليل حيوان بودنشان هر برخوردي داشــته باشيم. بارها 
بعد از عكسبرداري در شــكم گربه هاي خياباني ساچمه هاي 
تفنگ بادي ديده ايم. اين نشــان مي دهد وقتــي خانواده اي 
براي بچه اش تفنگ بــادي مي خرد به او آمــوزش نمي دهد 
كه نبايد موجــودات زنده اي كه در كنــارش زندگي مي كند 
را هدف قرار دهد. داســتان ســنگ اندازي به گربه ها هم به 
همين ترتيب اســت. اگر همين قضيه را بــه آدم هاي جامعه 
هم تعميم دهيم به همين شــكل اســت. ما بايد حضور انواع 
آدم ها با روحيات و سبك زندگي هاي مختلف را در اطرافمان 
 بپذيريم چون به هر حال آنها هم مثل ما انسان ها داراي حق 

حيات هستند. 

گزارش»كسبوكار«ازسبکجديدزندگيسالمندانباگربههايخياباني

گربه هاي آوازه خوان  بي صدا مي ميرند
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

لستر وندرمننامه به سردبير
در ســال 1947، يك روز صبح »لســتر 
وندرمن« مثل هميشــه بــه محل كارش 
رفت اما وقتي به آنجا رسيد نامه اخراجش 

را روي ميز ديد. 
لســتر بدون هيچ دليلــي از كار خود در 
يكي از شــركت هاي تبليغاتــي نيويورك 
 اخراج شــده بود اما لســتر جــوان، اصلا

 ناراحت نشد.
 او مي دانســت مي تواند خيلي چيزها را از 
ماكس ساكهايم، رئيس شــركت بياموزد 
 و البتــه مي خواســت كــه ايــن آموزش 

ادامه پيدا كند.
 با خــودش گفت: »مــن اگر بخوام ســر 
كلاســي برم كه اســتادي مثل ساكهايم 
داشــته باشــه، بايد هزاران دلار پول بدم. 
تا الان داشــتم ازش پول هــم مي گرفتم؛ 
حالا من به جاي آموزش بــراي او مجاني 
 كار مي كنــم و بي حســاب مي شــيم.«
 صبــح روز بعد لســتر ســر وقت پشــت 
ميــزش نشســت و كارش را بــدون 
 مــزد و حقــوق مثــل روزهــاي ديگــر

 انجام داد. 
ســاكهايم هــم تا يك مــاه هيــچ كاري 
بــه كارش نداشــت. گاهــي وقت هــا 
 بــه خــودش مي گفــت: »ايــن پســره 
ديوونــه اســت. معلوم نيســت چــرا باز 
ســر كار مياد. نكنه مي خواد بعدا ســراغ 
دادگاه بــره و بگــه مــن كارم را انجــام 
دادم و پولــم را مي خــوام؟« امــا لســتر 
 بــدون هيــچ چشم داشــتي كارش را 

انجام مي داد. 
ماه دوم كه تمام شد، ســاكهايم مطمئن 
شد لستر قصد و غرضي ندارد و واقعا دارد 
صادقانــه كار مي كند. بنابراين ســرانجام 
روزي بــه ســراغ لســتر رفــت و گفت: 
 »خيلي خوب لســتر. مــن باختــم و تو
 برنده شــدي.تا امــروز كه سال هاســت 
مشــغول بــه كار هســتم، هيچ كســي 
 را نديده بودم كه شــغلي را بيــش از پول

 بخواهد.«

چهره هاي كسب و كار حرفه ای ها

هر فردي در زندگي حرفه اي و شخصي با شكست و 
ناكامي هاي متعددي روبه رو مي شود. 

لحظات سخت شكست، درســت در اوج موفقيت 
به سراغ آدم مي آيند. در لحظات اول با هجوم افكار 
مواجه مي شويم. اينكه چه شد؟ چرا اينگونه شد؟ حالا 
چه كنم؟ تكليف آن همه انرژي، زمان و هزينه صرف 
شده، چه مي شود؟ مهم تر از همه اينكه آيا من مي توانم 
دوباره سر پا بايستم؟ تمام اين سوالات به بحراني تر 
شــدن اوضاع كمك مي كنند. ناگهان فرد به جايي 
مي رسد كه خود را در آخر زندگي حرفه اي مي بيند. 

تاثير اين شكست، به زودي نمود خود را در زندگي 
شــخصي و عاطفي فرد نيز نشان مي دهد. شكست 
مديريت نشــده، بــه زودي زمينه شكســت هاي 

پيش بيني نشده بعدي را فراهم مي كند. 
مهم ترين بخش هر شكست، مديريت لحظات نخست 
آن است. يك دوره گذار از بحران كه اگر فرد بتواند 
خود را به سلامت از آن عبور دهد، به راحتي مي تواند با 
شناسايي و ترميم نقاط ضعف و دلايل شكست خود، 
دوباره از نو شــروع كند. فرد هر لحظه به خاطرات و 
دلايل موفقيت و شكست رجوع مي كند تا شايد راهي 
براي ترميم مشكل پيدا كند و هر بار سرخورده تر از 
قبل، نسبت به آينده بدبين و نااميد مي شود. همين 
چند روز پيش بود كه با بزرگ ترين فاجعه زندگيم 
 مواجه شــدم. زندگي تحصيلي و حرفه اي كه بعد از

 يك سال برنامه ريزي و تلاش، در آستانه شروعش 
بودم به دليل محدوديتي كه متوجه آن نشده بودم، 

با بن بست روبه رو شد. در نخستين لحظات مواجهه 
با حقيقت شكست، با شوك سنگيني مواجه شدم. 

درست پس از درك ماهيت شكست با انبوهي از چراها 
روبه رو شدم؛ چرا هيچ يك از افرادي كه از آنها مشاوره 
گرفتم، در اين مورد به من تذكر ندادند؟ چرا هيچ جا 

اطلاعيه مكتوبي در اين باره اعلام نشده بود؟
مسلما به نخستين نتيجه اي كه رســيدم، اين بود 
كه اين پايان راه اســت و همه چيز تمام شده است. 
حتي فكر شروع دوباره نيز سخت بود. به اين نتيجه 
رسيدم كه راهم را عوض كنم اما به مرور و با گذر از 
دوره بحران، تصوير آينده روزبه روز در حال شــفاف 

شدن است. 

كنترل شكست

امروزه در اكثر شركت ها و سازمان ها روسا از ديدگاه و رفتار كارمندان خود 
راضي نيستند. روسا  دل شان مي خواهد كارمندان مثل آنها به كار بنگرند. 
كارشان را متعلق به خودشان بدانند. هركاري كه انجام مي دهند، از روي 
عشق باشد و درواقع مانند يك رئيس به كارشان نگاه كنند اما اين مشكل 
عمومي را فقط عده اندكي مي توانند حل كنند. با ما همراه باشيد تا چند 

راه حل عملي و عالي بياموزيد. 
اگــر شــفافيت براي تــان اهميــت دارد، مي توانيــد از روز اول آن 
را بــه يكــي از ارزش هــاي اصلــي خــود بــدل كنيــد. ارزش هاي 
شــما نبايد تنهــا روي ديــوار قــرار بگيرند؛ شــما بايد بــا ارزش هاي 
 خــود زندگــي كنيــد و تصميمــات شــركت را بــا در نظــر گرفتن

 آنها بگيريد. 
در ادامه ۵ راه پيشنهادي براي خلق و نهادينه سازي فرهنگ شفافيت در 

كسب وكار را از نظر خواهيد گذراند. 

۱- كساني را استخدام كنيد كه به آنها اعتماد داريد
برخي شركت ها گرفتار خصوصي نگهداشتن مســائل مي شوند كه اين 
مي تواند به بي اعتمادي ميان اعضاي تيم بينجامد. در عوض كســاني را 
استخدام كنيد كه به شكل غريزي مي توانيد به آنها اعتماد كنيد تا بتوانيد 

با توانمند كردن شان براي تفكر مورد نظر، احساس راحتي داشته باشيد. 
با اينكه مســاوات مي تواند به عنوان مزيتي مالي براي موفقيت 
محسوب شود، مالكان كسب وكار ها اغلب براي ساختن چيزي از 
هيچ، سخت نيازمند مسئوليت و اختيار هستند و نبايد در اين 
مسير به واسطه عدم بهره مندي از اطلاعات مسيرشان سد شود. 

۲- در جلسات مثل
 يك رئيس بي پرده صحبت كنيد

تلاش كنيد در جلسات تان 
همــه از »چرا« هــاي لازم 
اطلاع داشته باشند. جزئيات 
رشــد، امور مالي، ساختار 

استخدامي، اولويت ها 
و برنامه هاي آينده 
را در جلسات خود 
به اشتراك بگذاريد. 

برگزاري جلسات »هرچه 
مي خواهــي، بپرس« يك 

يا دو بــار در مــاه نيز 
مي تواند ياري رسان 

باشــد. در اين 

جلسات هر يك از اعضاي تيم مي تواند براي پرسيدن سوالات خود به شما 
مراجعه كند. 

اگر براي مستند ســازي و پاسخگويي در قبال اشــتباهات خود به همان 
اندازه اي كه براي جشن گرفتن پيروزي هاي خود عجله مي كنيد سرعت 
به خرج دهيد، هم تيمي هاي تان مي توانند از تجربيات شما درس بگيرند. 

بخش بازاريابي مي تواند كمپين هاي بهتري ساماندهي كند، بخش فروش 
مي تواند مشتريان راغب پرورش دهد، مهندسان مي توانند سيستم هاي 
مقياس پذير بيشــتري خلق كنند و تيم هاي امور مشــتريان مي توانند 
حساسيت هاي مشتريان را بهتر منعكس كنند. بدين ترتيب همه برنده 

خواهند بود. 

۳- با مشتريان صداقت داشته باشيد
شفافيت داشتن به سمت بيرون سازمان شما نيز جريان خواهد داشت؛ به 
ويژه براي مشتريان. استراتژي هاي شفاف بازاريابي و فروش بخش مهمي 
از اين شفافيت هستند. براي مثال هزينه هاي تان را از مشتريان خود مخفي 
نكنيد. حتي مي توانيد ابزاري براي قيمت گذاري روي وب سايت خود ايجاد 
كنيد كه مشتريان با استفاده از آن بتوانند بفهمند خدمات شما دقيقا چقدر 

براي كسب وكارشان هزينه بر خواهد بود. به علاوه، وقتي محصول شما به 
درد مشتري خاصی  نمي خورد، ارائه دهنده ديگري را به او معرفي كنيد. 
با شفافيت و صداقت مطمئن باشــيد در بلندمدت مشتريان راضي تري 

خواهيد داشت. 

۴- به دنبال بازخورد باشيد و آنها را فاش كنيد
يكي از بهترين راه ها براي بهبود اين است كه بازخوردهاي اعضاي تيم خود 
را جويا شويد. براي اين كار مثلا مي توانيد هر چند وقت يك بار براي ارزيابي 
مشاركت، رهبري، همسويي و پيشرفت و توسعه، نظرسنجي برگزار كنيد. 
براي تشويق افراد به ارائه بازخور دهاي بي پرده و صادقانه، نظرسنجي هاي خود 
را بي نام انجام دهيد اما به هر صورت، نتايج آن را با همه به اشتراك بگذاريد. 
علاوه بر اين، در ميان گذاشتن نظرات شخصي اعضا با رهبر تيم و بالعكس به 
يادگيري اعضا و رشد آنها كمك مي كند و باعث مي شود هم تيمي هاي بهتري 
 براي يكديگر باشند. اين براي خلق و حفظ فرهنگي اصيل در شركت مفيد

 واقع مي شود. 

۵- نشان دهيد مثل يك رئيس پاي حرف هاي تان مي ايستيد
گاهي اوقات شفافيت داشتن آسان نيست اما كار درست همين است. رئيس بايد 
هر بار اشتباهات خود را بپذيرد و مسئوليت آنها را به گردن بگيرد. اين بخشي 
از مســئوليت پذيري ما در قبال يكديگر 
اســت كه به همه ما كمك مي كند بهتر 
شويم. هيچ كس كامل نيست. به همين 
ترتيب لازم است درباره حوزه هايي كه 
دوســت داريم در آنها بهبود حاصل 
شود ، صحبت كنيم؛ چه دروني و چه 
بيروني. يكي از مهم ترين جنبه هاي 
راه اندازي يك كسب وكار اين است كه 
هويت خود به عنوان يك شركت را درك 
كنيد. ايجاد فرهنگ شفافيت مي تواند 
براي ماموريت شما حياتي باشد 
و به ايجاد حــس اعتماد و 
دوستي كمك كند. خود 
اين نيــز در نهايت براي 
شما، تيم تان و مشترياني كه به آنها 
خدمت رساني مي كنيد، مفيد 

خواهد بود. 
منبع: بيزينس 
اينسايدر 
ترجمه: بازده

احتمالا تا به حال آدم هايي كه با خودشــان حرف 
مي زنند را ديده ايد و با خودتان فكر كرده ايد كه چقدر 
عجيب و غريب هستند، اينطور نيست؟ خوب ديگر 
راجع به آنها اينطور فكر نكنيد و به خودتان بگوييد 
آدم هايي كه با خودشــان صحبــت مي كنند واقعا 
آدم هايي بااستعداد و باهوش هستند. در اين نوشتار 

با ما همراه باشيد تا به شما بگوييم چرا اينطور است.

آنها افكارشــان را بهتر ســازماندهي 
مي كنند 

درست است. آدم هايي كه با خودشان حرف مي زنند، در 
سازماندهي افكارشان و پردازش بيش از يك فكر در آن 
واحد، بهتر عمل مي كنند. آنها افكارشان را دائما با صداي 
بلند بيان مي كنند، به اين اميد كه بتوانند تسلط بيشتري 
روي آنها داشته باشند. در نتيجه ذهن منظم تري دارند. 

آنها حافظه بهتري دارند
آدم هايي كه با خودشــان حرف مي زنند، احتمالا 
 در مقايســه با كســاني كه بــا خودشــان حرف

در  و  دارنــد  بهتــري  حافظــه  نمي زننــد، 
عمــل  بهتــر  موضوعــات  يــادآوردن  بــه 
 مي كننــد. ايــن روش، افــكار درون ذهــن را

 تقويت مي كند. 

مغز آنها كارآمدتر است 
برخي مطالعات نشان داده اند كه حرف زدن با خودتان 
كمك مي كند بتوانيد سريع و منظم فكر كنيد. آنها 
پي برده اند كه وقتي آدم ها در فروشگاه با خودشان 
صحبت مي كنند، آنچه لازم دارند را سريع تر از كساني 

كه با خودشان حرف نمي زنند، پيدا مي كنند. 
منبع: هاير پرسپكتيو

نکته
آدم هايي كه با خودشان حرف مي زنند باهوش هستند يا ديوانه؟

۵ روش كه كارمندان عــــــــاشـــق كارشان شوند

سازمان هاي سفيد و سياه
به ويــژه  و  ســازمان ها  در  چــرا 
ســازمان هاي بــزرگ، با پديــده عدم 
يكنواختــي در سياســت هاي منابع 
انســاني مواجه مي شــويم؟ منظورم 
بيشتر يكســان نبودن شــرايط كاري 
 در ادارات و واحدهــاي مختلــف 

است. 
به اين مثال ها توجه كنيد: در يك واحد، 
همه بي وقفه مي دوند و در واحــدي ديگر پرچم آرامش و پرداختن به زندگي 
بهتر، افراشته شده اســت. در يك واحد كسي مجالي براي يك تماس و تلفن 
شخصي ندارد و در واحدي ديگر امور منزل از راه دور هدايت مي شود و علاوه بر 
آن انواع معاملات و ساختمان سازي و... تلفني انجام مي شود. در يك واحد در 
اثر كار زياد با عارضه فرسودگي جسمي كاركنان مواجه مي شويد و در واحدي 
ديگر كاركنان با بهره گيري از تسهيلات ورزشي سازمان، بيش از ورزشكاران 

حرفه اي به پرورش عضلات و اندام هاي خود مي رسند. 
دريــك واحــد غالبــا افــراد فرصتــي بــراي خــوردن ناهــار پيــدا 
 نمي كننــد و در واحــد ديگــر از ســاعت 11 تا 14كســي در دســترس

 نيست. 
در يك واحــد افراد مشــغول ســامان دادن بــه معامــلات و بهره برداري 
از كارگاه هاي شــخصي خــود هســتند و در واحــدي ديگــر همان ها به 
 عنوان افــراد باهــوش و توانمند به رخ كاركنان ســاعي و متعهد كشــيده

 مي شوند. 
در يك واحد سفارش هاي كاري تا پنج سال هم انجام نمي شود و هيچ اتفاقي 
براي افراد بي مسئوليت و گستاخ رخ نمي دهد، در واحدي ديگر به دليل تاخير 

كمتر از يك ساعت در تحويل كار، فرد اخراج مي شود. تكرار مي كنم؛ 
به راســتي چرا در ســازمان ها و به ويــژه ســازمان هاي بزرگ، بــا پديده 
 عدم يكنواختــي در سياســت هاي منابــع انســاني مواجه مي شــويم؟ و

 يك چراي پنهاني؛ آيا كســي مي داند كه اين ســازمان هاي مريض، چگونه 
 تا به حال زنــده مانده اند و ســر از گورســتان قاتلان اســتعدادها و عدالت

 درنياورده اند؟

يادداشت مدير

و چنين گفت كاتلر
كتــاب »و چنيــن گفــت كاتلــر« در واقــع چكيــده تجــارب، نظرات 
 تخصصــي و كارشناســي نابغــه علــم بازاريابــي، فيليــپ كاتلــر

 است.  
چارچــوب ايــن كتــاب به صــورت ســوال مطــرح شــده اســت و 
 جواب هــاي مشــخص كاتلــر را در تمــام زمينه هــاي بازاريابــي

 دربــر مي گيــرد. ايــن ســوالات از بين هــزاران پرسشــي اســتخراج 
شــده اند كه در طي ســاليان از ســوي مشــتريان، مديران، دانشجويان، 
كاتلــر  از  ســمينارها  در  شــركت كنندگان  و   روزنامه نــگاران 

پرسيده شده اند. 

معرفي كتاب

6 راه كه ما هم تبديل به يك بيل گيتس شويم
۱. مسير اشتباه را تشخيص و آن را 

تغيير بده
در ســال 197۳ بيل گيتس وارد دانشــگاه 
هاروارد شد. با وجود اينكه رشته اوليه او براي 
تحصيل در اين دانشــگاه حقوق بود، بعد از 
گذشت مدت كوتاهي رشته خود را تغيير داد 
و رشته علوم رياضي و كامپيوتر را انتخاب كرد. 

۲. اعتماد به نفس داشته باش و جسارت به خرج بده
دو سال بعد از ورود به هاروارد، بيل گيتس ترك تحصيل مي كند تا مايكروسافت 
را به همراه پاول آلن تاسيس كند. از آنجايي كه او هيچ گاه موفق نشد تحصيلات 
تكميلي خود را به پايان برساند، دانشگاه هاروارد در سال ۲۰۰7 دكتراي افتخاري 

را به بيل گيتس اهدا كرد. 
۳. اصول موفقيت را فقط در مدرسه نمي آموزند

گيتــس طــي ســخنراني در يكــي از دبيرســتان هاي آمريكا خطــاب به 
دانش آمــوزان گفت كــه در دبيرســتان خيلي چيزهــا را بــه دانش آموزان 
 نمي آموزنــد. او از 7 اصــل بــراي موفقيــت نــام مي بــرد كه نخســتين و

 مهم ترين شان اين نكته است: »در زندگي همه چيز عادلانه نيست و بهتر است با 
اين حقيقت كنار بياييد.«

۴. رك باش اما نه بي ادب
گيتس زماني كه در مايكروسافت كار مي كرد به سبب زبان نيش دار و پر از طعنه اش 
شهرت داشت و لحن كلام او در جلسه ها و ايميل هايش معمولا همين گونه بود 
اما مخاطب مستقيم او افراد نبودند. يكي از اشــخاصي كه با گيتس كار كرده ، 
 مي گويد: »گيتس شايد عصباني به نظر مي رسيد اما هيچ گاه نديدم كه با فردي بد 

صحبت كند.«
۵. از خودت يك چهره تاثيرگذار اجتماعي بساز

بيل گيتس در طول زندگي خود حدود 1۰۰ ميليارد دلار را در امور خيريه )مستقيم 
و غيرمستقيم( هزينه كرده است. كمك هاي بنياد بيل گيتس به بهداشت جهاني، 

بيشتر از كمك هاي سازمان بهداشت جهاني )WHO( در اين زمينه است. 
۶. تك بعدي نباش

اكنون ديگــر مايكروســافت بزرگ ترين منبــع درآمد گيتس نيســت. براي 
ســال هاي متمادي اســت كه او در حال فروش ســهام خود از اين شــركت 
 و ســرمايه گذاري در كســب و كارهــاي ديگر اســت. مايكل لارســن، مدير
 كسب و كار گيتس را به عنوان اســلحه سري او در زمينه سرمايه گذاري معرفي 

مي كنند. 
منبع: بيزينس اينسايدر
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